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Un altre any històric
Economistes, empresaris i polítics han coincidit a qualificar 1995 com

a un any que de bell nou és històric. Ho és, sens dubte, si fer història és
superar nous rècords de passatgers pels aeroports i d'ocupació a les zones
turístiques. Però allò que la història reclama no són noves marques eco-
nòmiques, que ajudin a deixar enrera la crisi i a poder planificar el futur,
sinó precisament un canvi d'època, tal com titulàvem un dels primers nú-
meros d'ONA que, creim, ja és història.

La societat balear, la pròspera societat balear, reclama canvis històrics,
de gent o de programes. Recordar-ho és oportú quan només manquen dies
per a les eleccions autonòmiques.

ona
Quadern de debat

n. 29, abril 1995

Edita: Fundesba, S.L.

Directora gerent: Sinfo García Gómez.
fí fi E X

4Una proposta de govern

EditorialDirector: Sebastià Verd.

6-11Consell assessor: Pedro Calvo (administratiu).
Miquel Capellà (advocat).
Mateu Garrió (arquitecte).
Antoni Fleixes (economista).
Jaume Garau (psicòleg).
Sinfo García (dtra. gerent Fundesba).
Pere Mascaró (economista).
Francesc Obrador (tècnic turístic).
Empar Rocabruna (economista).

El que va ser, va ser i el que ha de ser, serà
Eduardo Gamero

12-17El POOT, potser
Pere Mascaró, Santiago Mesquida, Miquel Pascual,
Antoni Pallicer iAntoni Sansó

18-23Excel·lència contra estacionalitat

Javier BustamanteSecretària de redacció: Magdalena F. Mulet.

24-29La promesa de Fecoturisme
Antoni Alemany

Redacció i col·laboradors: Constanza Forteza.
Gina Garcías.
Antoni Llompart.
Miquel Massutí.
Caterina Ortega.
Joana M. Roque.
Antoni Rosselló.

30-35Menorca: una reserva i molts d'interrogants
Carles Sintes

36-40Del sol i la platja al sol i l'esport
Esteve BardoletDisseny: A. Caro.

Impressió: Imp. Homar. Tel. 43 08 61 - Palma de Mallorca 41-50La clau d'Ona
Administració i Publicitat: Fundesba, S.L.

Joaquim Botia, 11, Ir, A
Tel. 71 16 61-Fax719194
07012-Palma de Mallorca

Tarja de subscripció
En

Dipòsit legal: PM-608-1992
Preu: 500 pessetes

Subscripció: 4.500 ptes. per any (10 números)

Adreça

TelCiutat

C/c. Banc o Caixa d'Estalvis

Signatura:

Per a subscripcions, copiau aquesta tarja i adreçau-la a Fundesba, S.L.
Joaquim Botia, 11, 1r. A. 07012-Palma de Mallorca o telefonau al 71 16 61 (Fax 71 91 94)(Miquel Massutí és l ’autor de totes lesfotografies no signades)



EDITORIALona 4

Una proposta de govern

Elpròxim 28 de maig els electors de les Ules Balears i de la resta
de l'Estat espanyol compareixeran davant les urnes perelegir els
parlaments autònoms i els ajuntaments. Per a nosaltres aquesta
hauria de ser la cita més important del calendari polític, encara
que això signifiqui remar contra corrent en un món cada vegada
més internacionalitzat. De fet, les eleccions locals i les autonó-
miques són, o haurien de ser, l'essència de la democràcia:
l'elecció dels poders polítics més propers als ciutadans que han
devetllarpersolucionarmolts dels nostres problemes quotidians.
I això no obstant, l'esforç principal d'aquesta campanya és la
lluita contra l'abstenció motivada tant per la falta d'arrelament
social d'una part important de la població com per la contami-
nació provocada per la política estatal. Una i altra cosa poden
distorsionar allò que ha de ser el fons del debat i el motiu final
de l'elecció: el programa polític.

En primer lloc, per tant, cal intentar que la contaminació
externa afecti el menys possible el resultat de les urnes. És
evidentque la situació estatal influirà sobre la futuracomposició
dels parlaments autònoms, i per tant dels governs i dels
ajuntaments, però el sentit de l'elecció no tendria per què seguir
la mateixa tendència que hom creu percebre a la resta de l'Estat.
A les Illes Balears tenim prou experiència sobre la possibilitat
de cohabitacions polítiques entre unes i altres institucions.
Teòricament, per exemple, seria compatible el declivi estatal
dels socialistes amb la recuperació regional o viceversa si ens
referim als populars,però no és probable, si més no, aquí on el
substráete conservador de la societat afavoreix el canvi de mmb

emprès pel conjunt de la societat espanyola. A més a més, la
tempesta conservadora que envaeix el món occidental marca
una pauta gairebé idèntica. En definitiva: cal plegar-se abans
d'hora a la certesa d'un nou triomf del Partit Popular?

La resposta ha de ser necessàriament que no, encara que això
no pressuposi per la nostra part una oposició frontal a la
candidatura del president Cañellas o a la dels candidats a baties
del PP. ONAha volgut esser des dels seus inicis -ja fa tres anys-
un quadern de debatplural, on l'intercanvi d'idees i el foment del
diàleg entre ideologies i estaments socials sigui una pauta de
conducta a oferir i traspassar a la societat. Continuam en aquest
mateix camí. El propòsit d'ONA no pot ser combatre cap
alternativa democràtica sinó estructurar un pensament que faci
possible un canvi d'actitud de la societat balear, diferent a les
pautes de comportament registrades en el decurs de les darreres
dècades. No ens oposam al conservadurisme polític, però sí a les
inèrcies d'una política econòmica i social que en el millor dels
casos ja ha complert la seva etapa històrica i que, per això, ara
necessitan, urgentment, un recanvi.

Es evident que si, tal com diuen les enquestes, el PP toma a
guanyar les eleccions autonòmiques, ONA mantendrá una
actitud lleial davant el nou govern del president Cañellas i totes
les institucions públiques que emanin de la voluntat democrà-
tica de tots els illencs. Però abans que els resultat de les urnes
sigui inamovible convé animar a la lectura dels programes
polítics i aixecar acta "notarial" del seu contingut per exigir-ne
després el compliment. En aquest sentit ens agradaria que
l'electorat balear mostràs un comportament adult i no es deixàs
endur pels vents de fora o pels focs d'artifici interiors. Per això
convidam a una detinguda lectura dels programes, perquè

davant el canvi de mil·leni que s'acosta (canvi entès no des d'un
punt de vista exclusivament cronològic sinó des de la constata-
ció d'una creixent internacionalització de l'economia, dels
costums i de les decisions polítiques) no hi ha més alternativa
que el reforçament dels poders locals perquè amb la seva acció
política puguin corregir els efectes contraproduents de la uni-
versalització.

Per a ONA un programa polític acceptable per a l'electorat de
les Illes Balears ha d'incloure una defensa radical de la seva

llengua i de la seva identitat nacional, sense que això exclogui
el reconeixement de la realitat històrica d'Espanya o de la
contribució a la realitat futura d'Europa, així com una política
econòmica que respecti el medi ambient i que es comporti en
funció d'una millora de la qualitat de vida dels habitants
d'aquestes illes. Un programa, en definitiva, que decanti com-
portaments corruptes, inclosa l'especulació urbanística, de la
vida pública i que dugui a terme la reconversió turística sense
hipotecar ni més territori ni més recursos naturals, com és el cas
de l'aigua. Un programa que estructuri la societat, la qual cosa
vol dir una harmonia entre els diferents sectors econòmics, amb
la incorporació d'un nou sector quaternari fonamentat en les
noves tecnologies de la informació, i un impuls del diàleg social
que permeti rompre la tendència actual a la precariarització del
treball. Un programa, en definitiva, que modernitzi el país i que
el faci més just per al conjunt de la societat. Un desig, aquest,
que d'una o d'altra manera apareix a la pràctica totalitat de les
propostes que els partits han reiterat ara de cara al 28-M però que
ja exposaren en el passat, la qual cosa fa que l'elector hagi de
tenir esment i entrar en la consideració dels matisos.

D'entrada, en aquesta línia de matisació,cal constatarquin tipus
de país ens ha deixat l'actual administració autonòmica després
d'una dècada llarga d'estatut. Les Illes continuen essent avui el
paradigma de la "balearització", és a dir, del consum massiu de
territori en funció de la urbanització turística. L'etapa més dura
de la "balearització", precisament, no va ser la dels anys
seixanta-setanta, sinó que ha estat la dècada dels vuitanta,
l'època quejust acabam de passat quan la reactivació econòmica
de 1994 i 1995 ens ha tomat a situar davant la perspectiva d'una
nova onada expansiva. El model que el partit en el poder
autonòmic ens presenta com a ideal de futur és la compaginació
del turisme de sol i platja amb el turisme de segones residències.
És aquest el futur més idoni per a les Illes? Segurament no, però
la dinàmica seguida fins ara el fa inevitable si no s'hi introduei-
xen elements correctors.

Del que es tracta, precisament, és d'evitar allò que sembla
inevitable, de corregir els defectes de la societat del turisme de
masses mitjançant l'aportació de noves iniciatives de tipus
econòmic -que diversifiquin el substráete social- i d'una defensa
de la identitat cultural de les Illes que, al cap i a la fi, és la millor
arma per fer possible els lligams de solidaritat interns i externs
d'una societat que se sap, o que s'hauria de saber, amb persona-
litat pròpia i, per tant, capaç de fer front en comú als reptes del
segle XXI.

I de tot això n'hauran de parlar, d'una o d'altra forma, d'aquí a
pocs dies, les urnes. Esperem que la seva decisió sigui l'encer-
tada.



5

Turisme:
bufen nous aires sobre les Illes

Aprovat el POOT de Mallorca, recuperada l'activitat turística
fins sobrepassar les xifres rècords de fa quatre o cinc anys, nous
aires bufen sobre les Illes Balears. Nous productes -com

l'agroturisme i l'anomenat turisme residencial- s'han incorporat
tant a la demanda com a l'oferta, mentre que la temporada alta
s'estira cap a abril i novembre a l'ombra d'un increment del
nombre de turistes que trien les Illes per passar les vacances i,
també, d'un nou tipus de viatgers per als quals el sol i la platja ja
no ho són tot. Enguany el turisme d'hivern ha augmentat un
catorze per cent, la qual cosa era fàcilment comprovable pels
camins de muntanya i a l'interior
del territori. Quelcom es mou. No
hi ha dubte. Els principals majoris-
tes de viatges s'apunten cada vega-
da més al reclam ecològic i això
vol dir que el sector turístic ha de
valorar de diferent manera a com

fins ara els elements que confor-
men el producte turístic.

A les pàgines que segueixen tant
les administracions públiques com
els empresaris es mostren recep-
tius davant els canvis de moda, tal
volta perquè van més lluny de ser
una simple moda. Els nous aires
empenyen canvis de tendència que
a la llarga es consolidaran i que
faran necessàries profundes refor-
mes estructurals. El turisme, com

a eix de la indústria de l'oci, té el
futur garantit, però una societat
que viu fonamentalment d'aquesta
activitat s'ha d'estructurar d'una
manera diferent. L'urbanisme que
ha vigit des dels anys seixanta fins
ben avançats els vuitanta ja no té
raó de ser. La voladura de l'hotel

Playa de Palma Nova ha volgut
ser, en aquest sentit, un punt de
partida simbòlic cap a la reconver-
sió de les zones turístiques que,
d'ara endavant, ja no poden ser el
que eren: una murada de ciment
sobre la vorera de la mar.

El POOT és un instrument que
pot servir per reconventir les zo-
nes. És, però, una eina molt criti-
cada pels qui hi veuen la claudica-
ció del Govern balear davant la

pressió dels urbanitzadors. Això
no obstant és, com va dir el conse-
ller de Turisme, Joan Flaquer, el
màxim que es podia aconseguir
després d'haver consensúa! la fór¬

mula amb les patronals dels constructors i dels hotelers. El Pla
d'Ordenació de 1' Oferta Turística aprovat a començament de la
primavera marca l'inici d'una nova època, però així com el passat
ja és escrit el futur encara no ha traçat una sola retxa. Tot dependrà
de la gestió política que se'n faci. Si el Govern que emani de les
eleccions del 28 de maig és receptiu amb els nous aires del
turisme, el POOT pot ser el revulsiu que la societat balear
necessita, però si no ho és tot haurà estat paper banyat. Els vents
netegen l'atmosfera però també poden arribar a tenir un gran poder
destructor.

Hotel Playa Palma Nova: una voladura sota control.
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El que va ser,
va ser i el que ha de

ser. será9

Entrevista a Eduardo Gamero

per Joana Maria Roque

Eduardo Gamero és una persona correcta i educada. Si no se'l conegués se'l podria prendre per un director
d'hotel, un majordom de molt luxe, un relacions públiques o un advocat de gent de doblers. Camina estirat i

amb passes ni llargues ni curtes, sense mirar ni a Taire ni a terra. Parla sense pujar ni baixar la veu. Es veu que
está acostumat a conversar i sembla com si sabés què ha de respondre fins i tot abans que les preguntes s'aca-
bin de formular. Cree que no li agraden les discussions de mai no acabar ni anar a encalçar na Maria per sa

cuina. Sembla ordenat.
No té greus crítiques a fer a ningú. Va passar el que havia de passar i ara ja sabem el que passarà en el futur
que, segons ell, serà bo. Té veritable fe en la normativa del Govern balear i molta esperança en el futur. La

caritat és un altre concepte que segurament no té molt a veure amb el món del turisme.

-Abans de parlar del futur podria repassar breument el que
s'entén com a errors del passat. El mateix president del Govern
balear ha reconegut que n'hi va haver, però, quins?

-Es molt fàcil fer una anàlisi "a posteriori" de la situació, però
ens hem de situar en el moment i hem de tenir en compte que
en aquells moments quan va començar el turisme. Espanya en
general i les Balears en particular, tenien una economia molt
precària i els nostres conciutadans havien d'emigrar a
l'exterior. A finals dels anys cinquanta i principis dels seixanta
es va produir un desenvolupament turístic i a aquells moments
semblava adequat tot i es va fer sense planificació.
Després hem pensat que s'hauria d'haver fet d'una forma més
restringida, però llavors ningú no tenia visió suficient per
veure-ho. 1 és més, ara mateix hi ha països que voldrien copiar
el nostre desenvolupament dels anys seixanta i setanta per
sortir de la misèria. Concretament record una reunió que vàrem
tenir amb el ministre turc de Turisme fa uns anys a la qual
aquest senyor ens va dir que volia aplicar el nostre model per
treure el país de la pobresa. Ara que, és clar, en el present
nosaltres som molt més crítics i hem pres consciència d'aquesta
situació, per la qual cosa en els darrers anys s'ha construït
d'una altra manera i tot basant-se en una normativa. Fins el 83
pràcticament no s'havia legislat o s'havia fet d'una manera molt
genèrica, sense tenir en compte l'especifitat de les zones. Va
esser el 83 quan el Govern autònom va començar a prendre
mesures precisament per corregir una trajectòria que es
considerà impossible de mantenir. Per això varen sorgir les
distintes normatives: decrets Cladera i totes les altres que han

situat o han condicionat el desenvolupament futur, com la
mateixa normativa que obliga a la modernització hotelera.

-Però vaja, a aquests moments, sobren places turístiques o tan
sols és necessari remodelar les que hi ha ?

-Crec que no es pot respondre categòricament que sí o que no.
En funció de la demanda poden sobrar o no sobrar places i a
aquests moments que hi ha una demanda creixent pareix que
no en sobren, però la nostra preocupació és que les existents
responguin als patrons de qualitat que han de tenir i que es
mantenguin.

HOTELS OBSOLETS

-I creu que és necessari tomar hotels obsolets com ja s'ha
començat afer a Calvià?

Eduardo Gamero va néixer a 1942 a Palma. És Tècnic

d'Empreses Turístiques. Ela fet estudis de màrqueting i de
direcció i gestió d'empreses. Ela treballat vint anys en el
sector privat inclosa la gerència de la patronal de zones

turistiques espanyoles ZONTUR i des de 1987 és director
general de Turisme del Govern balear, primer amb el
conseller Cladera i ara amb Joan Elaquer. És casat i té tres
fills.
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-Jo crec que les diferències no són substancials. Són de matís,
ja que avui en dia tothom està d'acord en el model turístic que
volem desenvolupar encara que després hi hagi certes
diferències que no són substancials.

-Això també es diu molt aviat. Jo vull fer una reflexió aquí.
Quins hotels? El seu o el meu, si és que en tenim? Jo crec que
això forma part de l'aplicació del Pla d'Ordenació de l'Oferta
Turística que entra en vigor aviat i preveu, entre altres coses
que alguns edificis es derruesquin i es convertesquin en places
públiques o en jardins, que és el que es denomina
"esponjament de les zones turístiques". Clar tot això passa
perquè hi hagi dotacions econòmiques i es pugui assumir el
cost que representa. És evident que a segons quines zones
tothom voldria veure desaparèixer alguns edificis, però s'ha de
considerar aquest aspecte econòmic.
A Calvià, vostè ho ha dit, ja han començat amb l'hotel Playa de
Palma Nova que estava damunt l'arena i l'han tomat, amb la
qual cosa es guanya un espai per a la platja. Aquest és un

-Vostè ja ha encetat el tema dels decrets Cladera i del POOT.
Totes aquestes mesures, realment han servit?, per fer què?

-És evident que els decrets Cladera han tengut una aplicació
immmediata. Hem passat d'una situació legislativa que
permetia fer hotels i apartaments a qualsevol lloc i de
qualsevol manera a tenir una norma estricta que limita, en
primer lloc la parcel·la, amb la qual cosaja s'aconsegueixen
unes zones verdes, i, en segon lloc limita la capacitat i les

altures a la vegada que posa condicions als materials i
als acabats i, en tercer lloc, imposa que en el futur sols
es podran fer hotels de quatre o cinc estrelles, la qual
cosal significa que s'intenta que s'ampliï el segment més
alt del mercat i es limita el més baix perquè es considera
que ja n'hi ha suficient amb el que hi ha en aquest estrat.

POOT

-I el POOT? Hi ha hagut crítiques molt dures. S'ha
arribat a dir que segons com s'apliqui podria arribar a
ser sols paper banyat.

-Jo crec que no. I més, aquests dies ho ha definit molt bé
el conseller de Turisme. La utilitat del POOT es veurà el

segle que ve. A més crec que el més important a desta-
car són les franges de protecció que deixa a totes les
zones turístiques que seran autèntiques zones verdes. A
part, també preveu totes aquestes mesures d'esponjament
de les quals hem parlat abans i de regeneració de zones.
En funció de la situació econòmica i els pressupostos o
recursos de les Administracions locals tendrá una

aplicació més o menys ample, però com a marc del
desenvolupament crec que tothom reconeix la seva
bondat.

-A vegades quan es parla de turisme hi ha una certa
confusió o tendència a identificar-lo amb el sector
hoteler, però també hi ha una oferta Complementària:
bars, restaurants, sales de festa, botigues. Tot això
també entra en aquest projecte global de remodelació?

-Cafeteries, bars, restaurants, apartaments i hotels estan
reglamentats per Turisme. Ara el que són comerços...
sabem que hi ha una inquietud molt gran per part de la
patronal i el propi sector per actualizar i especialitzar.
El nostre futur immediat ja passa per l'especialització a
tots els nivells de la nostra indústria en general i
evidentment també del comerç.

-Però, hi ha contactes?, intercanvis? Com els convencen
vostès que s'han de modernitzar?esquema a seguir que, en mesura de les possibilitats

econòmiques s'anirà fent. Ara, això és un procés lent, però que
demostra el convenciment i la voluntat de tothom de corregir
en la mesura del possible els errors del passsat si és que els
podem dir errors...

-Bé, fa poc hem tengut una reunió amb el president
d'AFEDECO per parlar d'una sèrie de coses i precisament de
donar suport al sector del comerç turístic amb fullets
informatius sobre el que és aquest sector. També hem parlat
dels projectes que té aquesta agrupació per fer cursos de
formació per mentalitzar els comerciants precisament en
aquesta línia d'especialització. I tot això són activitats que ha
de propiciar la propia federació de comerç, però vaja, nosaltres
tenim relació i contactes amb la cúpula.

-Calvià és un ajuntament socialista i el Govern balear del PP.
Vostè creu que a la política turística hi ha grans diferències
entre les dues opcions: diguem-ne majoria popular i oposició
del PSOE?
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FORMACIÓ PROFESSIONAL un hotel a un altre destí que no que ho fací aquí, tenint en
compte les limitacions que hi ha per tot el que hem comentat. I
si tot el que s'ha fet en el Carib o altres llocs per part
d'empresaris balears s'hagués fet a les nostres illes, la saturació
seria absoluta. Per tant, quan els empresaris tenen necessitat
d'ampliar els seus negocis, ho fan on troben més facilitats i no
pareix molt aconsellable que tot es reinvertesqui aquí, la qual
cosa no lleva que s'hagi de mantenir l'oferta que tenim.

-Ja que vostè ha tret el tema de la formació professional,
potser convendría dedicar-hi unes línies. Què es fa i què es té
previst fer?

-Bé, pel que es refereix al sector turístic, la conselleria de
Turisme ha propiciat la creació d'una Escola de Turisme en el
campus de la Universitat que ja està acabada i on ja
s'imparteixen els cursos de la carrera de Turisme. I el proper
curs hi haurà la carrera d' Hostelería amb la intenció que també
servesqui per fer cursos d'actualització -no m'agrada el terme
reciclatge- per als professionals que treballen a les empreses
per tal que puguin tenir una formació constant. Per tant es
cobriran aquests dos aspectes: de formació de nous empresaris
i d'actualització dels que ja treballen.

MESURES PER ALLARGAR LA TEMPORADA

-I allargar la temporada turística, és possible?, és fàcil?,
dificil?

-Això és l'etern problema. Fa gairebé trenta anys que estic en
el sector i des del primer dia sent parlar d'aquest tema. A les
nostres illes sempre hi haurà una dependència de la temporada
i una estacionalitat més o menys accentuada en funció de com
vagin els mercats. No oblidem que vàrem néixer com a destí
turístic, en principi d'hivern. O sigui, els primers visitants que
varen venir a les nostres illes ho varen fer precisament en
hivern ja que fugien d'un clima més dolent i venien a un altre
més agradable, però amb les facilitats de transport d'aquells
moments no podien anar més enfora. Llavors, a mesura que el
transport aeri ha evolucionat i han aparegut nous destins més al
sud i amb climes més benignes a l'hivern, s'ha anat perdent
aquest interès per la temporada diguem-ne baixa i l'hem
concentrada en els mesos d'estiu. A més, una part dels nostres
allotjaments s'han planificat sols per a la temporada d'estiu:
sense calefacció i sense una sèrie de serveis que s'han de tenir
si es vol tenir obert a l'hivem. Per tant, una gran part de la
nostra oferta està descartada per a l'hivem.
Això no obstant, hi ha més d'un trenta per cent de la nostra
oferta que està preparada per a aquests mesos i hi fan feina. A
més a més, en aquests dos darrers hiverns han tengut ple. Però
pretendre mantenir les xifres de l'estiu al llarg de tot l'any és
més o manco impossible a no ser que es preparàs aquesta
oferta i hi hagués la demanda suficient, la qual cosa sols podria
ser si el programa de tercera edat europeu en el qual feim feina
es posàs en marxa i funcionàs.

-Vostè parlava del proper segle o mil·leni. En aquest termini
de quatre o cinc anys, creu que podem ser optimistes...

-Jo som optimista en general quant als destins turístics
espanyols i més en concret a les nostres illes, per una sèrie de
raons reconegudes internacionalment. Estam a una situació
privilegiada de distància del centre d'Europa i amb una magní-
fica xarxa de transport aeri. Els nostres aeroports, sobretot el
de Palma té vols directes a totes les capitals del centre
d'Europa. Unes altres raons són el nostre clima, les nostres
aigües litorals -ja que tenim les millors aigües per navegar al
llarg de tot l'any- i també altres atractius com són la bellesa
natural del nostre paisatge, la nostra capacitat d'allotjaments
turístics, el conjunt de l'oferta complementària que és el més
complet del món, el grau altíssim de professionalitat dels
nostres empresaris i dels nostres treballadors. I cal recordar que
els nostres empresaris s'estan implantant als cinc continents i
països que estan en vies de desenvolupament acudeixen a
demanar-los consell. També és important valorar la forma en
què ens hem anticipat a les altres regions espanyoles en
prendre mesures per garantir el nostre futur com són els distints
decrets que hem comentat, la Llei d'espais naturals i la xarxa
vial i de depuradores. Però, a més a més, hi ha una altra cosa
que pesa molt: és la bona relació qualitat-preu que ofereix el
nostre destí turístic. -Em podria explicar com és aquest programa europeu ?

-Miri, als països de la Unió Europea hi ha vuitanta milions de
jubilats que de qualque manera estan vinculats a un tipus o
altre d'associacions. Nosaltres estam connectant amb aquestes
associacions i amb els ministeris d' Assumptes Socials de cada
un dels països. Hem fet un informe del que podria ser el
programa de tereera edat per a Europa i l'hem enviat a tots i
cadascun dels parlamentaris europeus. El següent pas és que a
través de la Unió Europea es pugui subvencionar aquest
programa per fer que totes aquestes persones puguin accedir a
unes vacances en el nostre destí. Això permetria que molts més
hotels i apartaments poguessin tenir obert a l'hivem. Ara,
insistesc que han d'estar preparats amb unes sales d'hivern i
una sèrie de facilitats.
Per altra part, si parlam de turisme d'hivem és important
mencionar les modalitats turístiques especialitzades d'aquesta
temporada com són el turisme del golf, ciclistes, la gent que ve
a fer excursions, els fotògrafs que van a fer fotografies a
s'Albufera, que són molts, els turistes dels països de l'Est
emergents, etcètera. I tot això junt permet que prop d'un trenta
per cent de la nostra oferta, que és una xifra importantíssima,
pugui fer feina a ple rendiment en els mesos d'hivem.

-Bé, però vol dir que s'ha fet tot tan ben fet que ja no hi ha res
a millorar?

-La renovació ha de ser constant. Pel que fa als allotjaments
turístics hi ha totes unes normatives que es van complint i el
que es faci en el futur serà del segment més alt. Per altra part
està demostrat que els empresaris continuaran invertint a les
seves empreses per mantenir, i si cal, millorar, les seves
instal·lacions, a la vegada que les administracions públiques
continuaran actuant sobre la infraestructura que tenen.

INVERSSIONS A L'EXTRANGER

-Vostè acaba de dir que els nostres empresaris continuaran
invertint en els hotels de les Illes, però abans també ha dit que
són un exemple per al món quan inverteixen a l'exterior.
Aquestes inversions afora, a vegades s'han criticat. Pensa que
són positives?

-Crec que sí, ja que exportam tecnologia turística i això no
lleva que aquí es mantenguin les inversions necessàries. Però
en aquests moments tothom estarà d'acord que per a fer
rendibles els excedents és millor que un empresari balear obri
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molt important. Vegem. En aquests moments i segons la
normativa, el promotors dels camp de golf sols poden fer 450
places d'hotels, apartaments, bungalovs o el que vulguin i és
evident que això no emmascara un negoci immobiliari. També
estan obligats a tenir uns serveis...
Per altra part, és cert que hi ha un problema d'aigua, però la
Llei de camps de golf obliga els promotors a justificar que
estan connectats a una xarxa de depuració d'aigües i per tant
parlam d'una reutilització d'aigua depurada. També voldria dir
que a aquests moments tenim una oferta gairebé suficient. Hi
ha tretze camps de golf i no crec que econòmicament sigui
rendible que se'n facin molts més. En tot cas, per ventura
milloraria l'oferta si n'arribàssim a tenir fins a una vintena.

OEERTA IL·LEGAL

-Un altre tema totalment diferent és de l'oferta il.legal i els
apartaments que es lloguen sense que s'arribi a saber si són
legals o no ho són.

-Voldria fer una matisació. Aquesta oferta no és il.legal. O
sigui, aquests apartaments no estan declarats turístics, però
compleixen amb la normativa legal d'estructura i municipal.
Fan una activitat comercial que no han declarat i moltes
vegades és difícil detectar-los ja que els propietaris els lloguen
a coneguts o a amics sense entrar en els canals de
comercialització, la qual cosa fa que moltes vegades sigui
pràcticament impossible localitzar-los. De totes maneres, hi ha
una constant inspecció i vigilància per detectar aquests
possibles casos de comercialització no autoritzada i això es fa
verificant catàlegs de majoristes i d'agències de viatges que
ofereixen places turístiques. Si no estan declarades, la
inspecció actua. Però també n'hi ha que es lloguen amb
contractes d'arrendament urbà i això és perfectament legal. Si
un europeu lloga un contracte d' arrendament urbà té tot el dret
a fer-ho.

TURISME RURAL

-També hi ha tot el tema del turisme rural.

-És una modalitat més i per a mi té una presència gairebé
testimonial. Té una importància d'imatge i a més a més
interessa molt els informadors, però en aquests moments sols
s'hi dediquen prop de quaranta finques i això suposa entre
quatre-centes i cinc-centes places. Estam parlant de la
capacitat d'un hotel. Vull dir que té una certa áurea i un interès,
però hem de ser conscients del que representa en percentatges.

-Però, també ho pot fer per una setmana o dues?

-No. Crec que el mínim de temps és d'un mes, però moltes
vegades els contractes són verbals i hi ha tota una problemàtica
que seria molt difícil d'explicar, però això no lleva que facem
un seguiment permanent.

DEVALUACIÓ DE LA PESSETA-Hi ha hagut queixes de promotors d'aquest tipus de turisme
que diuen que els és molt difícil entrar en els circuits de
comercialització i fer arribar la seva oferta a potencials
usuaris.

-Vostè abans m'ha dit que en línies generals era optimista,
però parlem en concret de la devaluació de la pesseta. Va ser
una mesura adient? També hi ha hagut qui ha dit que fins i tot
podríem arribar a sortir del sistema monetari europeu.-Sí. El problema és que els circuits europeus organitzats

demanen una certa capacitat per hotel o per empresa, devers
vint habitacions, quaranta places. I una casa d'aquestes que té
set o vuit habitacions no es pot comercialitzar com un paquet
turístic dels tradicionals i de fet s'ha de fer a través de progra-
mes especialitzats. De totes maneres hi ha de tot. N'hi ha que
es comercialitzen molt bé i tenen una gran acceptació en el
mercat.

-Miri què passa a Alemanya. La indústria recrimina al Govern
que el marc estigui sobrevalorat. I fa tres o quatre anys això
mateix passava a Espanya. Tothom coincidia que la pesseta
estava sobrevalorada i era molt difícil competir a l'estranger. A
aquests moments ens trobam amb una valoració de la pesseta
que crec que beneficia molt l'exportació i el sector turístic.
Això és bo ja que tendrá efectes a llarg termini per a la
contractació, però també tendrá efectes immediats per la
despesa que puguin fer els turistes. Abans la major crítica que
ens feien eren els preus de l'oferta complementària. En aquests
moments tothom coincideix que tornam a tenir una excel·lent
relació preu-qualitat.

ELS CAMPS DE GOLF

-Vostè també ha parlat abans dels camps de golf. Els qui s'hi
oposen diuen que són una excusa per urbanitzar i també una
manera de tudar una aigua que ens és molt necessària.

-Hi ha molt desconeixement d'aquest tema que jo crec que és
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Taula rodona entre Pere Mascaró (candidat per Esquerra Unida a la batlia de Palma),
Santiago Mesquida (Director general d'Ordenació de la conselleria de Turisme del Govern balear),

Miquel Pascual (portaveu d'UM al Parlament balear),
Antoni Pallicer (parlamentari pel PSOE al Parlament balear, regidor de l'Ajuntament de Calvià) i

Antoni Sansó (regidor de l'Ajuntament de Sant Llorenç, parlamentari pel PSM).

El POOT, potser
per Magdalena F. Mulet

ens permetin créixer, segons uns, mantenir-nos,
segons altres, de forma més harmónica. Per a uns la
història d'aquesta aprovació es produeix massa tard,
per als altres és el resultat final d'un consens i l'eina
que farà possible el futur de la nostra indústria.
El POOT, potser, pot ser, el principi de la reconver-
sió cap al turisme del segle vint-i-u.

Dia 6 d'abril s'aprovà el POOT, Pla d'ordenació de
l'oferta turística. Un Pla que a l'hora de fer aquesta
taula encara no ha estat publicat però del qual tothom
ja se n'ha format una opinió i que ha servit durant tots
aquests anys d'anar i venir com a marc per plantejar
qüestions relacionades amb el turisme que el superen
perquè el seu àmbit és sectorial i Mallorca, les Illes
Balears, necessiten, plantejaments més globals que
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ONA - El POOT va esser aprovat el
passat dia 6 d'abril i torna a esser
noticia, és el moment de plantejar-se la
seva utilitat?, serà l'instrument vàlid?
Què vol dir créixer en qualitat?, són al
nostre territori dos conceptes
complementaris o contraposats?

és un territori limitat i de manera

depredadora es feren més places i més
oferta de la que calia fer i aquí hi va
haver una intervenció, ja que el 83 hi
hagué plenes competències per part de la
Conselleria i hi va haver una primera
mesura, el decret Cladera que va esser
una cridada d'atenció important... de
trenta metres quadrats. Però ara la
història ens ha fet veure que dins el
mateix Govern balear hi havia dues

polítiques: una, la turística en la qual ja
es veia el problema i s'intentava posar-hi
remei i una altra, la desenvolupista que
és la que guiava tot l'assumpte, tot el
creixement i motor de l'economia de

construcció, que és un gran motor
multiplicador de llocs de feina; i aquesta
dicotomia ens ha dut precisament a la
circumstància actual. Quan varen veure

que els trenta metres no aturaven la
construcció, sobretot d'apartaments, que

era el que més proliferava, idò digueren que en posarien
seixanta... però entre que ho digueren i que s'aprovà passaren
dos anys, el temps suficient perquè la Conselleria s'omplís de
projectes i més projectes. En un any i mig es varen fer 83.250
places, que ens acabaren d'acaramullar.
Aquí ens trobam que es va fer la Llei 7/88, però s'havia de
haver fet qualque cosa més. Des del 88 hi havia el sector
hoteler ben conscienciat que demanava ordenar l'oferta turísti-
ca, fins que el 89 s'establiren els criteris del Parlament i
s'obligà per mandat a fer el POOT, però al llarg d'aquests sis
anys cada associació patronal i cada ajuntament han anat
aportant idees i iniciatives, fins al 1992 semblava que tot havia
d'anar bé: el senyor Cañellas va manifestar que hi hauria
consens...però al 92 es trenca tota possible entesa, vàrem topar
amb els poders econòmics, i què volen?, idò un creixement
similar al del passat, i van ben equivocats.
S'havia d'aprofitar per anar cap a un nou paradigma. Després
ens diuen que s'ha cercat un altre consens. Però sabem que hi
ha hagut un vet clar: els sòls urbans i urbanitzables, això i
això: no es toca, la resta, sí.

3

Mesquida: La política de créixer en

qualitat va començar pràcticament l'any
84 quan es va promulgar el primer
Decret, ja llavors es va apostar fort per un
creixement que respectàs el medi
ambient, rural i urbà. Quan es parlava de
qualitat ens referíem a qualitat física de
l'establiment, el Decret feia referència a

una sèrie de metres dels hotels que

després es van augmentar amb la Llei
7/88 i aquesta llei havia d'estar en vigor
fins la promulgació del POOT, que és un

pla molt ambiciós i que jo crec que

ajudarà molt a l'augment de la qualitat
dels hotels. Però el POOT no és una mesura única també hi ha
la Llei de modernització d'establiments turístics que té molta
repercussió sobre la millora de la qualitat turística i realment la
seva aplicació ha produït millores molt importants i ha fet que
molts d'hotels tot aprofitant les reformes que havien de fer
obligatòriament hagin augmentat la categoria.
L'aplicació gradual del POOT augmentarà la qualitat dels
establiments existents i els nous seran diferents, ja que a cada
zona es delimiten quines categories s'hi poden fer com a
mínim, i també si pensam que la qualitat no és només
l'habitació de l'hotel, sinó el seu entorn, i hem de pensar que hi
ha zones on es demanen des de 60 a 75 metres quadrats per
plaça, això també millorarà la qualitat de l'entorn i augmentarà
el confort a cotes que fins ara no es coneixien.

Pere Mascaró

HISTÒRIA D'UN DETERIORAMENT

Pallicer: En part estic d'acord amb aquesta exposició, però no
en tot i diré per què: si parlam que qualitat jo vull assenyalar
que es començà a perdre a partir de l'any 74, però des dels
inicis del turisme de masses que va tenir lloc l'any 1957 o 1958
i que era un turisme ja no elitista sinó que començaven els
majoristes a dur gent en massa, encara que no els vuit milions
d'enguany. En aquells moments hi havia qualitat als nostres
establiments, hi havia els grans mestres, que després ens
ensenyaren a tots, i els grans professionals i hi havia qualitat,
fins al 1973. Després tot es va desbaratar, hi ha haver una crisi
del petroli l'any 73 i l'any 74 començàrem a baixar preus, fins a
un 50%, i d'aquí va venir tot: hi va haver la gran reforma del
sistema de producció de l'hoteleria, es retallà qualitat per tot,
des dels establiments fins als serveis, al personal.
Quan es varen posar en marxa les economies europees i es
regulà la problemàtica dels costos d'energia hi hagué un altre
esclat a partir del 1977. Els empresaris s'uniren per pujar un
poc els preus però sempre a la baixa i sempre ens va quedar
aquesta marca, de principis somniats i perduts. Després què
passar?, idò resultà que no havíem après del passat i hi hagué
novament un "boom" de construcció, no havíem après la lliçó
de la dècada 60/70 i es consumiren els millors espais. El nostre

VESTIR LA QUALITAT D'ÀNIMA

La gran oportunitat s'ha perdut. I quant al turisme de qualitat:
és esponjament, edificis obsolets, establiments més grossos,
però també hi ha un altre tema molt important, tot això s'ha de
vestir d'ànima. La professionalitzaeió de la gent que s'ha perdut
i hem de tornar a la professionalitzaeió d'abans.

Pascual: Parlam avui del POOT, però nosaltres no sabem com
s'ha aprovat, encara no l'hem vist. Llàstima. No està encara
publicat, i vull que en quedi testimoniatge.
Però... vull continuar amb els antecedents i parlar de l'acord
que va fer el Consell Insular, un acord durissim de tretze punts,
que va esser aprovat per unanimitat, inclòs el PP.
Ara no sé si aquests acords es recullen i saber-ho és molt
important per poder manifestar-nos, perquè si no s'han recollit
aquests puntsal POOT definitiu, tots, seria molt greu.

va



ona 14

per exemple.
Qualitat no només serà la categoria dels
nostres hotels i hauríem de fer entendre a

tots els ciutadans d'aquestes illes que tot
això que aquí parlam és cosa de tots
nosaltres i no només responsabilitat dels
polítics, o dels hotelers o de qui sigui.
Mentre el ciutadà no sigui conscient que

aquesta qualitat que volem per al turisme
és per a nosaltres mateixos, si no hi ha un
respecte des de la natura fins als carrers
dels nostres pobles, idò és difícil. El
turisme de masses, el mantendrem, ja no
només es tracta de canviar de turistes,
sinó que aquests que vénen, encara que
siguin de masses, tenen altres exigències.

ONA - Podria resumir-nos aquests
punts ?

Pascual: Eren tretze, i alguns dels més
importants eren els que feien referència
al finançament. El POOT no preveu el
finançament de tot allò que manifesta
voler dur a terme. No se sap qui ha de
pagar i un Pla que no se sap qui l'ha de
pagar i amb quin calendari es pagarà, és
paper mullat, són retxes a l'aigua.
Si el Pla augmenta els metres ja és una
cosa bona, però el que realment importa
és el finançament.
Respecte als sòls urbans i urbanitzables
ho vull comentar perquè és un tema
difícil realment. En sòls consolidats hi
ha uns drets no només d'urbanitzar sinó
de l'aprofitament urbanístic adquirits i no
és fàcil rebaixar aquestes cotes. Crec que
és important dir-ho. Però també és
important dir que el Pla d'ordenació de
l'oferta turística hauria de donar unes directrius als

ajuntaments, que són al costat del ciutadà i que són els
organismes que al cap i la fi fan l'urbanisme, perquè poguessin
adaptar unes directrius de caràcter general des del POOT. Al
lloc concret i em refereix a sòl urbà i urbanitzable programat o
amb Pla parcial aprovat.
Altres aspectes que el CIM assenyalava en aquests tretze
punts? El POOT, tal com el coneixem, pot crear molts de
conflictes jurídics perquè en ell es parla d'un informe vinculant
de la conselleria de Turisme per a determinades zones i això no
es pot fer per decret. Alerta!, perquè és molt delicat, s'ha de fer
per una llei i tal com està plantejat seria paper banyat.
Un informe vinculant és brutal en el sentit d'imposició sobre
els ajuntaments i sobre l'autonomia que té el Consell Insular,
que gaudeix de competències exclusives en temes d'urbanisme,
transferides per una llei.

DIRECTRIUS TERRITORIALS

Mascaró: Jo vull tornar al fil inicial

d'aquesta taula i referir-me al binomi
qualitat/creixement, perquè jo entenc que

s'utilitza la qualitat com a coartada per créixer, la qualitat no és
un objectiu en si mateixa sinó un instrument per continuar
creixent amb el reconeixement tàcit per part d'hotelers i també
d'alguns ajuntaments. Aquest POOT no canvia cap
plantejament dels existents sinó que consolida el turisme de
masses, amb un "nou" model de creixement que no substitueix
l'anterior sinó que serveix per perpetuar-lo.
L'any 94 el sector hoteler va créixer un 15% en termes reals.
Són xifres pròpies d'etapes expansives pures i dures.
Parlam d'un nombre de vistants que es correspon a èpoques de
màxima expansió. Es parla de qualitat però es potencia a la
pràctica el creixement, i la legislació no només no ho impedeix
sinó que ho afavoreix. I fan falta d'unes directrius territorials
clares que serien el marc que hauria d'establir i donar
coherència a aquesta aposta per la qualitat, i aquestes directrius
no existeixen... Però, ah!, aquí tocam mare. És el bessó de la
qüestió..., i es fan lleis..., com la d'espais naturals, però amb
una concepció que no és la de defensar la natura sinó de posar-
la al servei del turisme, com a una oferta complementària més.
No és un missatge realment ecològic, i quan parlam de qualitat
hi ha un altre element que vull afegir, a part del tema de
recursos dels quals no fa falta ni parlar-ne perquè basta veure
aquest vaixell atracat a Portopí, una visió que resulta patètica...
i és que qualitat també és no introduir elements d'urbanització
indiscriminada a la ruralia, perquè hauríem de començar a
parlar del sòl rústic. I també parlar de la qualitat des del punt
de vista d'ecologia social i humana. Perquè referir-se a qualitat
en un marc de reforma laboral i de destrucció de figures com la
del fixo-discontinu es fa difícil, perquè no podem parlar de
qualitat de la mà d'obra... Són contrasentits. Hem de pensar
que s'utilitza la qualitat com a pretext perquè es parla d'una
cosa i se'n fa una altra. Pensar en termes de qualitat sense
destruir places turístiques i sense una actuació pública que
sigui un fre efectiu a la nova construcció, un fre real que passi
per la imposició de taxes que gravin determinats segments del
sector turístic, que penalitzin el creixement i la pròpia
existència, en favor d'altres... no pot esser, no és un tema que
la dinàmica pròpia del mercat generi.... perquè la dinàmica ens

Santiago Mesquida

QUALITAT I MEDI AMBIENT, INSEPARABLES

Sansó: Crec que Pallicer ha fet molt bé de fer un poc d'història,
perquè és bo recordar i a partir d'aquí plantejar-nos si el POOT
que ara s'ha aprovat és la solució que esperàvem fa tants
d'anys. Jo crec que no. Ha estat molt bé que en parlàssim tot
aquest temps, però al final les expectatives que s'han creat,
seran només paraules perquè si no és per via llei, a l'hora
d'anar a un ajuntament a exigir, no hi haurà res a fer i hi haurà
molta dificultat per a l'aplicació d'aquest Pla.
Avui del POOT només podem dir, benvingut sigui, però amb
reserves totals. No sabem si podrà esser l'eina per solucionar la
qüestió de la qualitat. Perquè per començar només fa referència
als edificis turístics i si ordenam un hotel però no podem actuar
sobre l'edifici del costat, que no té qualificació turística, de res
no servirà l'esforç i el resultat urbanístic no serà el desitjat.
Quant a la qualitat, també, com tots, en vull parlar, tots en

parlam de qualitat, però nosaltres no entenem aquest concepte
si no va lligat al medi ambient, als espais naturals. I en aquest
sentit només es podrà parlar de qualitat si hi ha respecte per a
la natura i això fa també referència a recursos limitats, aigua.
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diu que quan va malament vénen pocs
turistes i quan va bé es torna a col·lapsar
el Col·legi d'arquitectes.
És una inèrcia que va funcionar i que ara
continua funcionat encara que ara la
vulguin disfressar de qualitat: ara
l'embolcall és pretesament ecològic, però
el marc de degradació és el mateix.

entrar un estranger a viure-hi ha de pagar
imposts i endemés ha de fer pal·lesa la
seva "qualitat econòmica" i aquí no
actuam a través d'unes directrius, sinó
que tot creix sense establir un marc

general: els ports van per aquí, els golfs
per allà, l'oferta turística per allà deçà. I
així no hi pot haver harmonia..., però no
hi ha el gran debat de veure com som

capaços d'optimitzar els nostres recursos,

que són reals i que tenen unes limitacions
físiques.
Hi ha d'haver un debat sobre el cost/

benefici, per poder aprofitar els recursos,

omplir i omplir no vol dir necessàriament
més riquesa. I hi ha d'haver un debat a
tota la societat. Quan el Govern es
refereix al POOT diu "hi ha hagut un
pacte entre constructors i hotelers",
però... i la societat... què passa?

EL PAPER DELS AJUNTAMENTS

ONA - S'han referit als ajuntaments com
a marc més idoni per fer urbanisme. El
POOT, s'ha dit aquests dies, s'ha
municipalitzat en la seva versió definid-
va. Quin serà el paper de les institucions
locals, sobretot quant a finançament es

refereix? Perquè els ajuntaments
turístics estan en números vermells i

encara no ha entrat en vigència el
POOT. Miquel Pascual

Mesquida: Jo vull fer puntualitzacions
perquè aquí s'ha dit que el Govern ha tengut dues polítiques,
una turística i una altra de desenvolupament. Tota societat vol
desenvolupar-se, si no és així l'economia va per avall, és la
mort econòmica d'un país o d'una regió.

Pallicer. Parlam i parlam del POOT, però hi ha molts de poots,
jo en tenc tres jocs i de vegades m'embull, però al marge de
bromes, vull dir que la peça clau de qualsevol Pla és el
finançament, si jo em vull fer una casa el primer que faig és
posar-me la mà a la butxaca i dir, bé, què tenc per fer la casa?,
i a partir d'aquí puc començar a encarregar els plànols: tot
vendrà condicionat pel pressupost que tengui per fer-la. Però
això que explicat així és tan senzill, no passa al POOT, en el
qual el finançament és una endevinalla, perquè llevat els 2.000
milions, cinc-cents cada any, a les tretze zones, per la qual
cosa s'ha de donar l'enhorabona, perquè abans no hi eren, els
trenta-cinc mil milions restants, ningú no sap d'on cauran, les
conselleries faran això, els ajuntaments faran allò, però en
definitiva hi ha una ambigüitat molt grossa. I endemés he de
dir que trenta-sis mil milions tampoc no basten ni per
començar.
I els ajuntaments, tots, siguin del color que siguin, estan
totalment impossibilitats per assumir qualsevol despesa
d'aquest tipus, s'ha de cercar la manera de finançament. No
tenen els doblers, han hagut d'atendre problemes molt urgents i
ara no hi ha doblers, així de clar. El finançament dels
ajuntaments ha estat un error dins l'estructura de finançament
de l'Estat, un error greu, s'han anant a finançar les comunitats
autònomes i els ajuntaments que són els més vinents als
ciutadans i en definitiva els que necessiten de recursos per
donar els serveis al ciutadà no han estat atesos.

Pallicer: Jo no és que cregui en el creixement zero, però sí en
un creixement diferent.

Mesquida: La política turística del Govern ha tengut
actuacions decidides des dels decrets Cladera. Hi ha hagut
moments en què s'ha produït un esclat però el POOT atura
definitivament tot això. També hem de tenir en compte que el
POOT també actua de manera decidida sobre els habitatges
residencials en sòl urbanitzable programat i no programat, per
al sòl urbà consolidat cada ajuntament té els seus propis
instruments, com són el decret de densitats de la conselleria
d'Obres Públiques i Ordenació del Territori del 83; amb la seva

aplicació tot això que comentàvem aquí queda regulat i pot
evitar-se el creixement en sòl urbà.

Quant que el POOT ha arribat tard... bé, hem de pensar que és
un estudi molt complex, molt difícil; s'han hagut de fer estudis
físics sobre el terreny i comptabilitzar tot allò existent,
endemés no fou possible iniciar-lo fins al 87, a partir de la
promulgació de la Llei de l'ordenació territorial que contempla
el POOT. Després l'any 89 per fer possible el POOT vàrem
haver de dur els criteris a aprovació del Parlament.
I en definitiva ja tenim POOT i l'endemà d'esser publicat
entrarà en vigor.QUIN FUTUR VOLEM

Pascual: I això que serà pel juny, passades les eleccions?D'altra banda vull dir que a mi el que em preocupa no és tant el
creixement hoteler, perquè és més greu el creixement de les
segones residències, i tot això queda fora del POOT, i no
s'actua. El debat a les Illes haurà d'esser més ampli, es tracta
d'ordenar el creixement i saber què volem per a d'aquí quinze
anys, què volem oferir als nostres fills i plantejar-nos què
voldran els turistes d'aquí quinze anys.
Ara es parla d'estatut fiscal, les illes britàniques, per exemple
tenen una taxa especial, un impost del "redòs" pel qual per

Mesquida: No ho crec, jo pens que serà abans, ben aviat. Ara
només depèn del BOCAIB.
Quant a les al·legacions del CIM puc dir que s'han tengut en

compte pràcticament totes. I ara se'ls donarà contestació.
Pel que fa referència a aquest informe vinculant pel qual
Pascual sembla preocupat, vull dir que efectivament el CIM
tenia raó i s'ha canviat per un informe preceptiu, s'ha d'anar
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d'altres com el de competitivitat que
també és important... i tots parlen de
medi ambient, però no hi ha credibilitat,
aquest Govern parla un doble llenguatge.
S'ha parlat del decret Cladera, hem de
pensar que el segon va sofrir un retard
d'un mes que permeté que la Conselleria
s'omplís de projectes, no ho hem
d'oblidar.
Com poden parlar de medi ambient amb
temes tan flagrants com el de Ses
Salines, el medi ambient no es tracta tot

per igual, hi ha interessos públics i
privats. Mentre no es protegeixin Ses
Salines el senyor Cañellas no té
credibilitat i no fa falta que s'ompli la
boca del tema natura.

llimant, per això serveixen les
al·legacions.
També s'ha fet referència que el POOT
era fruit d'un pacte entre hotelers i
constructors, aquesta afirmació no és
real.

Pallicer: I ara, no ho hem inventat, ho va
dir el conseller.

Mascaró: Va dir consens.

Mesquida: Pacte i consens no és la
mateixa cosa. Endemés també hi ha

hagut una consulta a tots els ajuntaments
implicats.

Quant a finançament del Pla no en té
prou i d'altra banda si parlan del decret
de densitats, vull dir que els ajuntaments
no l'apliquen. I tornam a aquest doble
llenguatge que és molt més preocupant

Pallicer: D'aquestes fitxes se n'ha fet poc
cas.

Mesquida: Jo diria que molt de cas, i puc
posar exemples.
En allò referit a la parcel·la mínima s'ha fet cas als
ajuntaments, perquè si s'hagués hagut de fer cas als hotelers no
vull dir què era, i si als constructors no en parlem!

Antoni Pallicer

que allò que s'ha aprovat, agradi o no.
I finalment vull referir-me al tema dels municipis turístics. Es
molt important i en la pròxima legislatura hi haurà d'haver una
acció unànime del Parlament perquè es pogui resoldre el tema,
s'hauria de tipificar per part del Govern central què és un
ajuntament turístic i a partir d'aquí dotar-los de recursos per fer
front als serveis i a les infraestructures que han d'oferir.
En qualsevol cas ens conformaríem que a Madrid s'aprovàs allò
que ha aprovat el Parlament quant al règim fiscal especial es
refereix.

Pallicer: Sí, un parell d'exemples hi deu haver...

Mesquida: El POOT ordena no només hotels, també ordena
residències, sempre que siguin a sòl urbanitzable programat i
no programat sense Pla parcial aprovat. I ho regula com es fa
amb els hotels: fixa mínims de dimensió de parcel·la i
volumetria, amb la qual cosa incideix a la segona residència.
Quant que la qualitat, ha d'anar lligada a un respecte pel medi
ambient, és clar, i nosaltres ho entenem així, tant pel que fa al
medi ambient urbà com al natural.
Hi ha una Llei d'espais naturals que ha protegit gran part del
nostre territori, no ho oblidem.
També s'ha fet un Pla d'embelliment per millorar el medi
ambient urbà que afecta tots els ajuntaments. El POOT també
congela el sòl urbanitzable dins les zones turístiques i endemés
estableix franges de protecció de 500 metres. I en casos que es
tracti de zones no limitades lateralment estableix una franja de
protecció per no poder augmentar el sòl urbanitzable, i tot això
incideix sobre la qualitat.
Per altra banda, el POOT és un pla sectorial, i la Conselleria no
només és POOT també és IBATUR, amb totes les campanyes

que es duen a terme, etc...

Mascaró: Ara Pascual ha tocat la "perla" del Govern, la
panacea del Govern, però el règim fiscal especial s'ha utilitzat i
manipulat des del PP.
Nosaltres estam d'acord en un règim especial però els objectius
que es pretenen no són els que la retòrica de la lletra planteja,
sinó uns altres i en definitiva van dirigits a fomentar un model
intensiu, i a garantir el binomi qualitat/creixement i és un
mecanisme per tenir més doblers i fer quadrar els comptes.
El finançament és important i ningú no s'atreveix a parlar d'un
model de futur que no només estigui basat en les conjuntures,
hem de pensar en un model estable, part del qual ha d'esser
finançat d'una manera estable i interna al propi model.
Es impensable que un sector econòmic que creix un 9% amb
un creixement de l'ocupació d'un 3%, per tant que genera l'any
94 un excedent com el dels anys del desenvolupament, no sigui
capaç de destinar una part de tot aquest volum immens per
reconduir el sector, per reinvertir. I no es pot eludir aquest
problema.
La manca de directrius territorials condiciona les disbarats que
des de la perspectiva municipal encara tenen lloc.

TIPIFICAR ELS MUNICIPIS TURÍSTICS

Pascual: Jo crec que el Pla d'ordenació de l'oferta turística té
elements positius, és veritat.
Evita la llonganissa de ciment davant la mar, però no és
suficient.
Ara bé, jo vull partir d'una idea que ja s'ha expressat aquí, i és
que a partir del POOT no s'ha de voler resoldre tot, és un Pla
director sectorial, i fan falta unes directrius d'ordenació
territorial, les hem demanat i continuarem demanant-les,
perquè són necessàries. Mentre, es fan plans, perquè n'hi ha

CREIXEMENT ZERO

Sansó: Pallicer diu que no és partidari del creixement zero.
Però per parlar de tipus de creixement, primer hem de saber
quant de sòl urbanitzable hi ha, perquè és clar, el POOT entra
en el sòl possible però... i el que hi ha?, i els plans parcials
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aprovats? Quan nosaltres diem sí al
creixement zero és que plantejam que
sense que hi hagi nous creixements
encara es pot construir molt a aquesta
illa. I s'han de posar límits urgents. Hem
de saber amb què comptam encara i
veure si podem créixer més.

funciona, no s'aplica.

URBANISME MUNICIPAL

Pascual: Per acabar jo vull dir que
benvingut el POOT, allò que en sabem.
Però totes les expectavites no queden
resoltes amb un Pla director que és
sectorial. El fet que haguem de dur
l'aigua en vaixells i mentre no hi ha
hagut una previsió per aprofitar tota
l'aigua que es perd dels torrents amb un
Pla d'embassaments... el fet que no hi
hagi unes directrius territorials... vol dir
que no hi ha previsió a llarg termini i tot
això ho pagarem molt i molt car. No hi
ha model de país. El Partit Popular
governa per no molestar la gent i per
tenir vots.

Quant als ajuntaments, nosaltres creiem
que han de tenir autonomia urbanística i
els problemes de disciplina urbanística es
poden resoldre mitjançant la creació d'un

consorci de tots els ajuntaments amb el Consell Insular perquè
hi hagi uns criteris sense que els ajuntaments perdin
l'autonomia que nosaltres creiem que han de tenir.
I per últim vull fer un comentari sobre això que ha assenyalat
Pallicer quan deia que ha de pagar el consumidor, no hi estic
d'acord, així anirem malament i possiblement l'economia anirà
per avall. Nosaltres miram cap a la balança fiscal desfavorable
que tenen les Illes Balears respecte de l'Estat que és de devers
cent mil milions de pessetes anuals... és el doble del pressupost
de la Comunitat Autònoma, amb part d'aquests fons ja podríem
afrontar moltes d'infraestructures i d'equipaments que ens són
necessaris.

ONA - Aquesta llibertat que deixa el
POOT als ajuntaments pot esser perjudi-
cial a l'hora d'oferir una imatge unitària
de Mallorca. Cada ajuntament no tendrá
la mateixa sensibilitat quant a tots
aquests temes i això pot suposar que uns
indrets continuïn creixent mentre d'altres
assoleixen altres tipus de models... s'ha
parlat d'un POOT a la carta.

Mesquida: Bé, el POOT estableix límits,
uns màxims i d'altres mínims, i els
ajuntaments s'hauran de moure en

aquests marges i ordenar d'acord als seus

plantejaments.
Precisament el POOT, i amb això limita l'autonomia munici-
pal, defineix les zones acotades, damunt els plànols, es
defineixen tots els terrenys urbans amb plans parcials aprovats
o urbanitzables programats i no programats i a les zones
turístiques ho congela tot fent les franges de protecció, amb la
qual cosa s'impedeix el creixement indiscriminat, ja no es pot
afegir una urbanització.

Antoni Sansó

Pallicer: Pascual tenia raó quan parlava dels ajuntaments
turístics. El desajustament entre la població de dret i de fet és
una qüestió vella. L'any 83 la Federació Espanyola de
Municipis ja definí per unanimitat dels seus membres què és
un ajuntament turístic i s'establiren els paràmetres ben
clarament, en base a tres conceptes. I els de Mallorca
compleixen tots els requisits per ser-ho: tenir tres vegades més
població de fet que de dret durant ics mesos a l'any que són
quatre o cinc, etc... però llavors et trobes amb la Santa Mare
Església: Hisenda que es diu, "idò no".
Haurem de plantejar les coses en els termes de dir: és just que
pagui qui consumeix i tal volta no vendran vuit milions de
turistes, però pot esser que ens convengui més. Dependrà del
que paguin al mercat, tot i que jo vull esser molt respectuós
amb els mercats. Però hem de tenir un punt d'inflexió i marcar
una tendència distinta. Jo no vull dir cap paraula però tothom
ho entén quan diem "que pagui qui consumeix": a través del
preu de venda i d'una altra manera que al final repercutirà en el
preu de venda, no hi ha volta de fulla. M'explic?, s'haurà de
plantejar aquest debat. Perquè jo no crec de cap manera que
Europa aquí subvencioni que venguin turistes barat, són prou
intel·ligents a l'hora de repartir doblers, és molt clar. Subven-
cionaran segons què, d'altres coses no. És el que fan aquestes
altres illes amb les quals ara ens comparam, però no es diu tot.
Hem de pensar en el finançament i jo entenc que ha de pagar
qui consumeix, perquè sinó qui pagarà? És un punt important
d'aquest debat.
El gran problema d'aquest Pla no és el Pla en si mateix sinó
que no inclou totes les actuacions, i el decret de densitats no

Mesquida: Jo vull finalitzar dient que el POOT serà un bon
instrument. I quant al finançament hem de tenir en compte que
les despeses d'infraestructura que recull el POOT moltes d'elles
ja estan contemplades en altres programes d'actuació de totes
les conselleries.
I d'altra banda els agents socials o institucionals que han de
suportar aquestes despeses s'hauran de definir al seu moment i
en cada actuació determinada.

Pallicer: La tragèdia del POOT pot esser la gran indiferència.
L'altre dia el conseller Flaquer ho va resumir bé quan va dir
"voldria que no s'oblidassin del POOT" i això és molt
significatiu.

Mascaró: El drama serà que sigui paper banyat, que sigui un
instrument inoperant i per tant inútil per insuficient, que només
serveixi per corregir certes coses o maquillar-ne d'altres.
El gran repte de futur del sector turístic en termes alternatius és
la diversificació i el POOT no en presenta, sinó que planteja
les mateixes coses amb un altre format.

Sansó: El Pla pot servir però no és suficient. No basta parlar de
les coses perquè es facin realitat. El creixement s'haurà de
limitar, un nou esclat espanta, i ara hi torna a haver perill.
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Excel·lència
contra estacionalitat

d'excel·lència... Potser sigui una paraula que no s'entengui bé,
però pens que mostra una posició ideològica, una posició
activa que és ben clara.

Javier Bustamante Moreno va néixer a Sant Sebastià el
1947. Es llicenciat en Ciències Econòmiques per la Uni-
versitat Central de Barcelona. La seva primera feina va
ser a una indústria de productesfarmacèutics i després, ja
a Mallorca, treballà com a economista a una empresa
naviliera. Més endavant passà a l'administració: fou
gerent del Patronat Municipal de l'Habitatges de Palma
durant els primers anys de mandat socialista. Einalment
es trasllada a Calvià on ara ocupa la direcció general de
Presidència, un càrrec de coordinació des del qual es

defineixen les planificacions estratègiques que cerquen
convertir el terme en un municipi d'excel·lència turística.

-Quan li deia si no l'empegueïa Calvià era perquè és aquí on
neix la imatge d'una Mallorca massificada, un model turístic
que avui tothom diu voler rebutjar per fer-ne un de nou. Com
s'han plantejat vostès, des de Calvià, aquest canvi.

-És un canvi de cultura, de cultura ciutadana i de cultura de
l'administració, que ha de passar de la quantitat a la qualitat.
Això és fonamental, qualsevol actuació que no impliqui aquest
canvi de cultura és condemnada al fracàs, eh!... Això és
important: saber que el desenvolupament no s'ha de
fonamentar en més coses, sinó en millors coses. Aquesta és la
premissa que dóna suport al Pla d'excel·lència. Si m'apures
hem de parlar, fins i tot, d'un canvi generacional, per passar
d'una generació que ha viscut la massificació a una nova
generació que ha d'utilitzar millor els recursos. És allò que en
diuen desenvolupament sostenible...

Entrevista a Javier Bustamante

LLUITAR CONTRA L'ESTACIONALITAT
per Sebastià Verd

-Sí, però què entenem per desenvolupament sostenible? A
Calvià, com a la resta de Mallorca, hi ha molts de turistes.

relacionats amb hisenda. Abans havia treballat a

una empresa naviliera que s'enfonsà a causa de la
guerra de preus i, després, al Patronat de
l'Habitatge de Palma, durant una part del mandat
de Ramon Aguiló. Com a gerent del Patronat
vàrem iniciar la rehabilitació del Puig de Sant
Pere, la Calatrava... Va ser llavors quan vaig
conèixer de prop l'administració.

Va ser a la dècada dels seixanta quan les costes de
Calvià començaren a omplir-se de gegants de ciment.
Llavors és ben segur que l'economista Javier
Bustamante era incapaç d'assenyalar sobre un mapa
aquest municipi del qual ara n'és el seu principal
funcionari. Calvià era tot naturalesa i poc negoci, és a
dir, escassos doblers i poques possibilitats per gua-
nyar-s'hi la vida. Ara, en canvi, és un excel·lent
negoci i un lloc on és possible trobar feina, encara
que sigui per a uns pocs mesos a l'any. Si més no és
un municipi declarat d'Excel·lència Turística, un
ambiciós projecte del ministeri de Comerç i Turisme
per ajudar la reconversió, per convertir el
desenvolupisme en desenvolupament sostenible.
Segons el nostre entrevistat, que ara coneix pam a
pam tot el municipi, i també la seva gent, l'Ajunta-
ment vol recuperar l'equilibri entre l'home i la natura-
lesa amb el suport de les administracions central i
autonòmica. L'objectiu és fer que Calvià no sigui
només turisme sinó un indret privilegiat per viure i
fer-hi feina. És una bella utopia que a poc a poc es fa
realitat: el passat primer d'abril -dia que començava
oficialment la temporada turística de 1995, els tècnics
municipals dinamitaren un vell hotel per esponjar
Palmanova. Els antics gegants són en decadència i un
nou urbanisme reneix -ha de renéixer- sobre les
cendres del primer "boom" turístic.

-I el primer contacte amb el turisme ?

-A Mallorca no hi ha primer contacte, el turisme
es toca tot d'una que un hi arriba, s'estén per tot,
però, en definitiva, quan de veritat vaig començar
a treballar en relació al turisme va ser després
d'haver procedit a la modernització del sistema
finaneer de Calvià. Des de llavors juntament amb
tot un equip de persones vaig participar a l'inici
d'una tasca de planificació que encara dura.

-/ amb això arriba allò que en diuen
"Excel·lència turística"...

-Just...

ORGULLÓS DE CALVIÀ

-/ no l'empegueeix parlar d'excel·lència turística
al municipi més desenvolupista de Mallorca, on
s'han comès els majors desbarats urbanístics... No
li fa vergonya defensar un producte com aquest?

-En absolut. Tot el contrari. N'estic ben orgullós
de Calvià i de la feina que s'ha fet aquí en els
darrers anys. D'altra banda, el qualificatiu
d'excel·lència turística no vol dir que creguem
que aquest és un producte turístic excel·lent, sinó
que volem que ho sigui. És un tema de voluntat
més que de realitat, que és molt crua i molt dura.
L'excel·lència és un lluita constant entre dos pols,
un que ens desagrada i un altre que volem que
sigui el nostre model. Del xoc d'aquest dos
extrems, entre la realitat d'edificis monstruosos,
de depravació dels espais naturals i de
massificació sobre les costes, per un costat i el
desig per l'altre, d'aquesta topada neix el Pla

-Les entrevistes d'ONA van acompanyades d'una breu nota
biogràfica dels entrevistats. En el seu cas tal volta sigui més
interessant conèixer els va-i-vens de la seva vida professional
per saber com, de quina manera i amb quines circumstàncies
aterrà a Calvià.

-Home!, es pot dir que vaig aterrar a Calvià d'una manera una
mica sorprenent. Qui m'ho va proposar va ser Joan Franco,
aleshores del Partit Popular, curiosament, per fer-me'n càrrec
del tema d'aigües, un servei que es volia municipalitzar. El que
passà és que a poc a poc m'encarregaren altres assumptes
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molts d'hotels, però també molt d'atur, molts desocupats durant
gran part de l'any...

-Aquest és el tema essencial: la lluita contra l'estacionalitat.
Quin és el canvi que cercam per al turisme? Fins ara créixer
volia dir fer més hotels, augmentar l'oferta turística, encara que
fos per tenir-los oberts només sis mesos. Precisament el canvi
de cultura és aquest: amb la mateixa oferta obrir durant més
mesos i, per tant, generar un major valor afegit, la qual cosa és
possible si s'empren millor els recursos. Per això des de
l'Ajuntament s'intenta fomentar la contra-estacionalitat. Per
això pensam que qualsevol incentiu de tipus fiscal o econòmic
que s'estableixi des de l'administració s'ha de dirigir a lluitar
contra la estacionalitat. Jo pens, per exemple, que la proposta
d'estatut fiscal que ha elaborat el Govern balear és bona, que
les Illes Balears se la mereixen per poder reconvertir el seu
model de desenvolupament, però ha d'accentuar aquest
caràcter, si no serveix per combatre l'estacionalitat serà un
instrument inútil.

>
c
3

*3 -Ha parlat de vèncer l'estacionalitat com un dels temes
essencials, però n'hi ha d'altres?

-És clar que sí. Quan feim els treballs de planificació sempre
posam tres fites per endavant que, utilitzant un símil
informàtic, són: en primer lloc el "hardware", és a dir, les
mesures dures d'infraestructures, de millora d'aigua potable,
d'esbucament d'edificis obsolets, de recuperació de platges... la
depuració. Segon, els programes que vitalitzen aquesta
activitat: programes de qualitat, de professionalitat, de nous
productes com poden ser les reserves marines, el golf, la
naturalesa... I en tercer lloc, la participació ciutadana,
aconseguir que l'administració i els agents socials vagin plegats
per fer un producte que sigui rendible.9)

EN DEFENSA DEL GOLF

-Parlem de nous productes, s'ha referit al golf. L'Ajuntament
de Calvià, a pesar de la bona voluntat que vostè diu, s'ha fet
mereixedor del premi Ciment del GOB... els ecologistes acusen
la política municipal de desenvolupista i el golf n 'és,
segurament, l'exemple més emblemàtic.

Passeig del Born
Palma

-Sí... però potser se'ns hagi entès malament. Per a nosaltres el
golf és una activitat de futur, si se sap controlar bé... Per
exemple: no es poden regar camps de golf amb aigua dolça,
això és evident, però... a l'inrevés, les aigües brutes depurades
s'han d'aprofitar i què millor que fer-ho en el manteniment d'un
espai lúdic que s'integra perfectament a la visualitat d'un
municipi turític. Sincerament crec que el golf no és incompati-
ble amb el turisme sostenible i molt manco a un espai com
Calvià, que són quinze mil hectàrees de territori, de les quals
tres mil cinc-centes són urbanes. Clar que, i això desitjaria que
s'entengués ben bé, s'han de mantenir uns paràmetres
d'edificabilitat i d'utilització d'aigües que harmonitzin amb tot
el conjunt.

PATROCINA

M
Consell Insular

de Mallorca

COL. LABOREN
EL DESENVOLUPISME ENCARA CONTINUA

ORGANITZA

-Sí, però els ecologistes creuen que tot el que vostè diu també
pot ser qualificat de desenvolupisme i que, al cap i a la fi, tot
depèn dels paràmetres que s'utilitzen. A Calvià es continuen
emprant tones i tones de ciment cada dia.

FiRES
GOVERN BALEAR ■AL··Aw.e.A.

Ajuntamentí^lde Palma
-Tenen raó, però crec que s'exagera. Calvià creix, però cal dir
que els plans generals tenen efectes a molt llarg termini. Dir
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-Devers cent-cinquanta mil...

-Que ja n'hi ha...

-Efectivament, ja són moltes i teòricament es
poden quasi duplicar. El que passa és que la
realitat econòmica i jurídica dels drets adquirits no
permet anar massa més enllà.

EL PLA GENERAL I EL POOT

-De fet Calvià té una quarta part de tota l'oferta
turística. Què passaria si els altres ajuntaments
volguessin equiparar la seva oferta a la de vostès?

-Menys que una quarta part, jo parlaria d'una
cinquena... però, vaja !... tant se val. Però,
contestant la seva pregunta: no m'imagin el que
podria passar. Seria un desastre. Això no obstant,
per sort, el canvi de conductes és general. Hi
continua havent, sens dubte, operacions
especultives, però els projectes urbanístics
tendeixen a ser cada vegada més integradors amb
el territori, amb menors densitats... En aquest
sentit, abans que no se m'oblidi, li puc dir que el
Pla general de Calvià és més restrictiu que el
POOT. El Pla planteja uns paràmetres constructius
inferiors que els del Pla d'ordenació de l'oferta
turística. A pesar de les limitacions, el POOT
respon a la nova cultura, no hi ha dubte, però el
Pla de Calvià el supera.

-Des d'aquesta perspectiva de planificació turísti-
ca què significa Calvià per a la resta de Mallorca?

-Home! jo sempre he dit que és com un laboratori.
D'entrada cal tenir present que així com a altres
municipis el turisme conviu amb diferents sectors
econòmics, a Calvià només es pot parlar de

turisme. Per tant qualsevol actuació, com el Pla d'excel·lència,
té un efecte pur, no està contaminat per altres elements. Calvià
és, en aquest sentit, un pur laboratori no només per a la resta de
Mallorca, sinó per a tot l'Estat espanyol. És l'element de
recerca, de referència...

això és molt important, perquè encara ara vivim i patim les
conseqüències del desenvolupisme dels anys vuitanta. La
mentalitat ja ha canviat, jo diria que per un imperatiu vital,
però els interessos creats, els excessos anteriors encara es
paguen. Però aquesta situació ja no pot durar massa. La realitat
ens obliga a canviar. A començament dels anys vuitanta,
l'ecologisme era una ideologia, ara és una necessitat. No hi pot
haver cap administració, cap planificador, que entengui el
desenvolupament com fins ara. Ja no és un problema de bones
idees, d'ecologia, d'ètica, sinó de necessitat pura i dura de
sostenir el creixement, el creixement entès com a

desenvolupament. Em cregui, no elegim el turisme sostenible
com un element d'imatge, de voluntarietat, sinó per estricta
obligació. Potser sigui trist haver de fer aquesta confessió, però
les coses són així.

-Per això també és un ajuntament envejat, quan es veu de
quina manera rep ajudes de l'Administració central, del
Govern socialista, que altres municipis ni somnien.

-És possible, és possible... ara bé, jo crec que ens ho mereixem
o, si s'estima més dir-ho d'una altra manera, ens ho treballam,
ens movem, som prou actius per convèncer amb l'exemple...
De totes maneres cal dir també que avui en dia allà on de
veritat hi ha doblers per fer plans és a la Unió Europea. Les
administracions locals no tenen doblers per fer front a les
necessitats d'infraestructures i el mateix li passa a
l'administració autonòmica, i a la central... Per això no només
hem anat a Madrid, sinó sobretot a Brussel·les.

-S'imagina que la resta de municipis de Mallorca triassin
Calvià com a model a seguir o, millor dit, com a meta del seu
desenvolupament. Pot ser l'illa s'enfonsaria, no ho creu?

-Però a Calvià hem fet un gran esforç de contenció. Cregui'm.
En el Pla general hem reduït el nombre de places possibles de
quatre-centes mil a només dues-centes quaranta mil. És
important que això es conegui, encara que dues-centes
quaranta mil també poden ser excessives...

-Ha dit que Calvià és turisme. Que Calvià és el Turisme, amb
majúscula, però també és, pens, qualque cosa més: hi ha
persones...

-Efectivament... li prec que em deixi matisar una mica:
l'activitat econòmica de Calvià és el turisme. Però és cert que
Calvià són els seus trenta mil ciutadans i, justament, aquesta-I ara, quantes en té?
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participatiu i no autocràtic, és a dir, que vol comptar amb
tothom. És clar que no sempre ha estat així. El Pla general va
ser un trencament. En aquell moment sí que hi va haver una
gran tensió, però un cop consensuat el Pla gràcies als més de
cent convenis que se signaren, les grans confrontacions varen
desaparèixer. Segurament ara hi ha tensions puntuals, però no
grans tensions corporatives o de grups de pressió.

sostenibilitat del turisme és el que permet esperar un equilibri
entre els residents i els turistes, entre l'activitat residencial i
l'econòmica, i això perquè aquesta sostenibilitat assegurarà la
qualitat de vida per als residents i la qualitat de serveis per als
turistes. Sense aquesta compenetració res no tendría sentit.

-I quina pot ser la característica principal d'aquesta població
resident de Calvià, perquè potser sigui la menys mallorquina
de tota Mallorca? -Diu que l'Ajuntament ha assumit el paper de líder, líder de... ?

-De la reconversió turística. Això és evident. I crec que s'ha
sabut reconèixer. Potser fins ara certs hotelers es feien el
romancers a causa de la crisi, però enguany, que ha començat a
haver-hi beneficis, ja no valen les excuses i ells ho saben.
L'Ajuntament vol substituir d'una vegada per totes un model de
creixement basat en quantitat per la qualitat. Hem de trencar
l'estacionalitat, hem de diversificar els nostres turistes, hem de
fer productes diferents per a cada segment del mercat, hem de
eonsolidar el projeete de "Calvià, l'hivern europeu".
Aconseguir que Calvià, i Mallorca, sigui una destinació
privilegiada per als setanta milions de turistes potencials de la
tercera edat de tota Europa.

-Sí, potser sigui així, però no hi ha dubte que és mallorquina.
L'altre dia em feren una pregunta semblant per la ràdio. Em
demanaren qui era el calvianer mitjà d'avui. Doncs bé, vaig
contestar que era un al·lot de vint anys que viu a Magaluf, fill
d'uns immigrants que arribaren amb la primera onada del
turisme, un al·lot que avui estudia a la Universitat i que s'ha
integrat bastant bé a la societat mallorquina. Per a mi aquest és
el retrat robot; un conglomerat de cultura forània i de eultura
mallorquina, una segona generació que ja és mallorquina.

UN MUNICIPI HETEROGENI

-Això no obstant record que quan Francesc Obrador va ser
elegit batle de Calvià digué que el municipi no tenia una
identitat pròpia, que cada nucli de població i zona turística
anava pel seu compte.

S'ESBUCARAN MÉS HOTELS

-S'ha començat per dinamitar un hotel. Hi haurà altres
voladures? Quan s'anunciaren els plans d'esponjament
sorgiren greus temors i no només per part dels empresaris sinó
també dels sindicats a causa de la possible pèrdua de llocs de
feina.

-És cert que quan férem públic el Pla d'esponjament es va crear
una certa alarma, perquè es pensava que expropiaríem a la
força. Però no era aquesta la nostra intenció. L'Ajuntament vol
consensuar les seves actuaeions i així ho ha fet en aquest eas i
ho farà sempre. Justament el que volem és demanar la
col·laboració de tota la societat, però sobretot dels hotelers,
perquè vegin que a la llarga és rendible reduir el nombre de
places hoteleres. Si no aeonseguim fer eonèixer aquesta
intenció mai no farem la reeonversió. És necessari que els
hotelers se n'adonin dels avantatges d'una oferta més reduïda
en el seu compte de resultats. Això ens obliga a ser molt
selectius i a actuar a aquells llocs on l'impacte d'una voladura
tengui una repercussió clara sobre la millora del produete
turístie i, per tant, sobre els beneficis dels empresaris dels
voltants.

-Era cert, i encara ho és, en part. Aquest edifici de l'ajuntament
va ser construït per ser, justament, un edifici emblemàtic per a
tot el municipi i tant Obrador com Margarita Nájera han
treballat per donar al municipi una imatge i, fins i tot, un
sentiment d'identitat, així com també una marca de cara al
turisme. Calvià té avui els seus propis signes d'identitat que,
d'altra banda, també passen per la seva pertanyença a una àrea
metropolitana que uneix tota la badia de Palma. El coneepte
badia de Palma és cada vegada més important, eom ho
demostra l'estratègia eomercial que fa Porto Pi Centro. Això no
ens ha d'espantar, és una realitat amb la qual hem de comptar.

-I qui comanda a Calvià ?

-Qui ha de ser? Comanda l'Ajuntament, comanda el ple i
comanda la batlessa... vaja una pregunta! I jo diria que la
batlessa comanda molt.

L'AJUNTAMENT LIDERA EL CANVI

-Doncs sempre s'ha dit que a Calvià comandaven els grans
interessos financers que de fet varen crear aquest municipi
turístic. Antigament eren ells els que posaven i llevaven els
baties. Era un escàndol. Vostè és un tècnic però molt acostat a
la política: com veu la relació dels poders fàctics econòmics
amb l'Ajuntament?

-Continuaran endavant amb l'esponjament?

-Sí, clar que sí. L'Ajuntament que surti de les urnes, sigui el
que sigui, no tendrá més remei que seguir endavant.

-Per millorar la imatge, l'Ajuntament va encarregar un estudi
sobre la valoració que en fan els turistes dels serveis que
reben. Hi ha opinions molt diverses. Moltes notes excel·lents,
però també molt suspensos. Quines són les notes més
negatives?

-Té raó, som un tècnic...

-Però em pot contestar... vostè ha viscut de prop el cas de la
Marina i també el "cas Calvià"...

-S'ha de reconèixer que hem rebut suspensos importants.
Alguns que ja ens els esperàvem, però d'altres ens han sorprès.
Un d'ells és, evidentment, el tema de l'aigua, feliçment a punt
de ser resolt...

-Evidentment els interessos pesen. Hi ha grups de pressió i n'hi
ha que actuen en contra i d'altres que no, però en conjunt
cadascú juga el seu paper. Hi ha el promotors, els hotelers, els
restauradors, els comereiants... a més d'entitats financeres, de
grans empreses, de propietaris... però no hi ha grans tensions
en aquests moments. En aquest sentit l'Ajuntament té un paper
de líder indiscutible per a la reconversió turístiea, però un líder

-Una solució que, segons el parer ecologista, és desastrosa
perquè significa reconèixer que s'ha trencat l'equilibri natural
i, a més a més, pot ser una mala imatge publicitària, un vaixell
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carregat d'aigua per subministrar una illa que té set. -Sí, sí... és una promoció nefasta. Però el pitjor no és que la
facin sinó que sigui refrendada per agents socials del municipi.
És inconcebible, però real. Els majoristes no deixen de tenir
uns interessos multinacionals i , per tant, els seus criteris estan
per damunt d'un determinat territori. El que és difícil d'explicar
és com persones que viuen aquí es mostrin disposades a
potenciar un tipus de turisme que degrada la nostra imatge i,
fins i tot, la nostra convivència. És de folls, però hi ha qui
pensa més en el guany immediat que en el mig o llarg
termini...

-No sé què vol que li digui. Potser sí sigui reconèixer que hem
trencat l'equilibri, però segurament està d'acord amb mi que
deixar reposar els aqüífers durant tres anys serà profitós. Per a
mi que això és una moratòria sobre els aqüífers, una moratòria
molt important perquè es puguin recuperar i que, per tant, no té
preu.

MILLORAR ELS SERVEIS DE LES PLATGES

-Altres suspensos. Els renous, les platges...?

-Les platges... Ens ha sorprès la mala imatge, encara que els
turistes distingueixen dos aspectes. Per una part, l'estat de les
platges que qualifiquen de notable i per l'altra els serveis, que
els suspenen. És a dir, critiquen durament les dutxes, els
serveis higiènics i, amb certa mesura, la restauració dels
voltants. Això vol dir que encara hem de millorar molt, que hi
ha molta feina a fer... Igualment també ens ha sorprès l'escassa
demanda de turisme cultural, però és clar que l'enquesta es va
fer els mesos d'estiu que és quan el turisme que ve a Calvià no
es preocupa gens per aquest temes. Pensam que si feim aquesta
mateixa enquesta a l'hivern els resultats poden variar molt, i
això també és important que ho tenguem en compte per
diversificar l'oferta.

EL TURISME SOSTENIBLE, UNA NECESSITAT

-Com sempre ens moven enmig de les contradiccions...

-Sens dubte. Per això jo destacaria que el turisme sostenible és
un concepte que ens ve obligat, no és quelcom que desitjam
perquè és més hermòs o perquè nosaltres siguem més
ecologistes que els altres, perquè nosaltres siguem més
intel·ligents. No. No és cap voluntat ètica sinó una voluntat
necessària, imposada per la realitat. No podem continuar amb
el model actual, sinó que l'hem de baratar. Per a mi, la clau és
l'hivern: hem de rehabilitar habitatges, hem de dissenyar nous
productes. En definitiva, hem d'utilitzar el turisme per crear
més llocs de feina, més ocupacions i més qualificades, la qual
cosa no vol dir, ni prop ni molt, més llits. De llits ens en
sobren.

-Fa poc un majorista de viatges va fonamentar la seva
campanya de promoció de Mallorca i d'Eivissa amb l'eslògan
de "sexe, sexe, sexe"... És un majorista que treballa molt a la
zona de Magaluf.
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A pesar de qualque crítica intermitent dels grups ecologistes, el batle Antoni Alemany manté l'orgull d'haver fet
d'Alcúdia la ciutat pionera de l'ecoturisme, una proposta que ara és ni més ni manco que un compromís profund i

coherent. L'aigua i el territori són els béns més preuats a defensar. El control de totes les contaminacions,
especialment els renous, l'altre front a vigilar. Antoni Alemany va arribar a la batlia d'Alcúdia fa set anys,
després d'encapçalar un hàbil moviment d'unificació de l'esquerra. L'afiliació socialista no el molesta per

manifestar-se un decidit partidari de la tecnocràcia, com a forma de gestió, de persuasió i de consens. Ara diu que
després de dos mandats està una mica cansat de fer de batle, perquè durant aquest temps li han passat moltes

coses que no especifica. Però diu també que tot el que s'ha aconseguit en aquest temps és encara tan feble que
una passada per la dreta ho tombaria. I que per això vol mantenir el gover municipal quatre anys més.

La promesa
de Tecoturisme

Entrevista a Antoni Alemany

per Gina Garcías

-Batle, qui li causa més problemas, els 8 mil veïns o els 25 mil
turistes?

-A Alcúdia la gent ha complert un cicle que començà amb
desconfiança, després es convertí en servilisme, i ha acabat en
una relació professional. El turisme començà a Alcúdia quan
la gent del poble estava dedicada a altres empreses, com Gesa
i Butano, la qual cosa va fer que en un primer cop no
s'interessàs per entrar a l'economia turística. Ara, la majoria
del poble viu del turisme, i de forma professional. Jo crec que,
com tots els mallorquins, sabem rebre els turistes i acomiadar-

-Aquestes dades ja les hem sobrepassades. Jo diria que els 8
mil veïns, que ara ja són més de 10 mil, tot i que és veritat que
els problemes puntuals els produeixen els visitants, que
arriben a ser 70 mil, entre els ocupants de les 25 mil places
turístiques i els de les segones residències. Hem de resoldre
els problemes d'aquesta gent sense que els 10 mil veïns deixin
de sentir-se a gust dins el poble, en el sentit agradable que té
aquesta paraula. Això és el més difícil d'aconseguir, que el
municipi passi sense traumes de 10 mil persones a l'hivern a
80 mil a l'estiu. Pensi que aquest canvi provoca una distorsió
molt forta a la vida quotidiana. Has de donar unes condicions
mediambientals bones a la gent que hi ha a l'estiu i a la
vegada fer que quan arriba l'hivern els que queden no se sentin
com a dins una ciutat fantasma. Passar d'una activitat frenètica
a una inactivitat total té els seus riscs... llavors hem

d'organitzar activitats perquè la gent ho pugui suportar.

AntoniAlemany té 47 anys. Està separat i és pare de dos
adolescents. Estudià el batxillerat a Palma. Enginyeria
tècnica a Terrassa. Vafundar una empresa d'instal·lacions
elèctriques que transformà en cooperativa en començar a
dedicar-se a la política. Els darrers anys del franquisme
participà en l'empenta ciutadana a través de col--
laboracions al Diario de Mallorca -on feia de correspon-
sal de la comarca d'Alcúdia- i posant en marxa la delega-
ció de l'Obra Cultural Balear a Alcúdia, de la qual va ser
president durant 5 anys des de 1969. Quan feia poc que
havia mort Eranco es va afiliar al PSM. Va formarpart de
l'executiva del partit. Més tard va promoure a Alcúdia la
integració PSOE-PSM en arribar al convenciment que els
interessos que es movien a la comarca eren tan forts que
només amb la unitat de l'esquerra es podria arribar a
controlar el poder polític. Els dos partits units varen
guanyar les eleccions municipals l'any 87, tot i que no
tengueren la majoria suficient per governarfins passat un
any i mig. El 30 de desembre del 88, Antoni Alemany
aconseguí la batlia amb una moció de censura. Des de
llavors governa el municipi i confia renovar el càrrec a les
eleccions d'aquest 28 de maig.

-Aquest és el problema més greu d'una ciutat turística?

-N'hi ha d'altres que també m'obsessionen. Un d'ells és evitar
el perill del descontrol en el creixement, i especialment que
no es mesclin els usos urbans incompatibles. Que no hi hagi
discoteques devora apartaments, perquè creen problemes de
renou irresolubles, per exemple. Controlar el creixement,
mantenir una ciutat habitable, amb suficients carrers,

aparcaments, espais verds... Aconseguir un equilibri entre una
ciutat de bulla i un poble és l'objectiu més difícil.

-Quina és la relació -servilisme, submissió, indiferència- entre
autòctons i forans?
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-Es refereix al que es va fer el passat mes de març i que va
criticar el GOB? Li diré que a vegades en el dia a dia es fan
actuacions contradictòries amb les línies de política general
que un s'ha marcat. Aquesta ha estat una d'elles, evidentment,
una actuació errònia.

los amb total impermeabilitat, com si fóssim de gelatina, amb
indiferència.

-És difícil ser honest o imparcial a un municipi on tots els
veïns es coneixen d'antic i on hi ha interessos tan poderosos i
una llicència pot canviar a qualcú la vida. Es difícil no
prevaricar? RELACIONS ECOLOGISTES

-Què tal es duu Alcúdia, proclamat municipi "ecoturístic",
amb els ecologistes?

-A mi m'ha resultat molt fàcil. No vull dir que al principi no
detectàs intents de pressió i de "persuasió", insinuacions...
Però quan ets ferm des del principi, aviat deixes de tenir
pressions. Jo al principi em vaig espantar, vaig dir, no sé si ho
podrem resistir. No ja la prevaricació, sinó les petites
pressions per l'amiguisme... Però una vegada has dit que no de
forma continuada, aviat s'acaben les pressions. Ara no en tenc
ni una.

-Tenim unes relacions magnífiques, tot i que el GOB a
vegades ens critiqui públicament. S'ha de dir que tot i que a
través dels mitjans de comunicació les relacions semblin unes
altres, tenim una relació institucional molt bona. El GOB fa el
seu paper i nosaltres el nostre. És veritat que ara han criticat
uns edificis d'apartaments que es fan devora el Club Naütic. Jo
tampoc no els deixaria fer, si pogués. Però nosaltres i el GOB
sabem que impedir aquesta execució significa donar al
promotor una indemnització econòmica que no ens podem
permetre. Un ajuntament no dóna o deixa de donar una
llicència municipal segons la seva voluntat política. Les
llicències són un fet reglat, tans si ens agraden com si no. No
puc parlar per boca seva, però jo sé que si ells tenguessin la
responsabilitat d'anul·lar aquesta llicència no ho farien i si jo
pogués, també voldria que es tomassin aquests apartaments.

ELS MOSCARDS

-Alcúdia és la zona turística més civilitzada de Mallorca?

-No... I si ho fos, jo no m'adjudicaria el mèrit com a
alcudienc, evidentment tampoc no com a batle. Crec que ha
estat un poc per casualitat. Alcúdia està a seixanta quilòmetres
de l'aeroport i per això el turisme de masses, que es decideix
filant molt prim en els costs, i s'orienta per unes pessetes de

Vostè és soci del GOB?

-Ho he estat.

-I ara ?

-Ho vaig deixar, no per discrepàncies, sinó
perquè l'activitat a Alcúdia era zero. És
més, no sé si és oportú dir-ho, però la
veritat és que continuam col·laborant molt.
L'Ajuntament i el GOB ens reunim sovint, i
acordam coses, tot i que després ells no hi
vulguin figurar. Jo els respect molt, i sé que
la seva funció pública és exigir molt més
sempre.

-L'objectiu d'aconseguir un turisme ecològic
i cultural és més que un eslògan, amb 25
mil places per omplir?

-Nosaltres volem crear una consciència de

respecte mediambiental compatible amb l'economia turística.
Ara hem preparat la revisió de les Normes subsidiàries
d'urbanisme del municipi amb aquesta filosofia. Qualsevol
que les miri veurà que són unes normes que no sé si les
podrem mantenir. S'han fet amb els criteris que defensa
qualsevol grup ecologista. Hem eliminat sòls urbanitzables,
hem eliminat urbanitzacions, hem rebaixat l'aprofitamet de
sòls urbans ja existents, hem reduït plantes... això dit així sona
a poc, però per als propietaris del sòl són unes normes molt
dures, que rebaixen molt les seves expectatives de benefici.
Aquesta és una tasca de futur que es notarà d'aquí cinc o sis
anys. Llavors no seran els pròxims consistoris els que hauran
fet que millori l'entorn, sinó els governants actuals. Així com
nosaltres acusam els desastres que es varen autoritzar fa anys.

-1 a vostè li sembla que els grups ecologistes són més exigents
amb vostè que amb altres baties?

diferència, es dirigí abans sobretot a la badia de Palma, perquè
allà el cost del transport a l'aeroport era més baix. Quan el
turisme de masses va arribar a Alcúdia ja teníem exemples
ben clars del que no s'havia de fer. Un altre factor que ens va
ajudar va ser que a Alcúdia hi ha molta zona humida i per tant
molts de moscards. Els moscards retardaren l'arribada dels
turistes. Finalment, el fet que els hotels per rebre el turisme
massiu es construireu a segona línia -perquè a la primera hi
havia les cases dels residents- va fer que els propis interessos
turístics volguessin evitar que la primera línia fos una muralla.
Aquests tres factors ens han ajudat molt. Si el
desenvolupament turístic hagués començat a un territori
vergo, segurament els nostres espais estarien molt més
destruïts.

-Segons vaig sentir dir al GOB ara feu servir els espais
protegits costaners d'Alcúdia com a esplèndides pistes per a
campionats de trial.
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-Jo crec que ho són amb tots igual. Una altra cosa és que si els
responsables d'esquerra prometen als seus programes
electorals un major respecte mediambiental, després és lògic
que els demanin el compliment d'aquestes promeses. Per això
tal vegada són més exigents amb nosaltres. Perquè nosaltres
ho prometem més que la dreta.

mallorquí. Tampoc no he cregut mai que els turistes només
gastin el 25 % de l'aigua. De totes formes estic segur que tots
els sectors podrien estalviar moltíssima d'aigua. L'agricultura
també. A Alcúdia hem fet una prova, amb l'establiment dels
requisits per a la qualificació d'hotel "ecoturístic" i hem vist
que sense fer grans inversions poden estalviar fins a un 35%
d'aigua.

-Ara preparar un programa electoral deu ser un exercici
dificilíssim, una carrera il·limitada de promeses.

-Sí, sí, és molt difícil. És desagradable fer un programa
electoral. A la gent li agrada fer una llista de coses a fer. Però
això no té res a veure amb un programa electoral, que ha de
ser una relació de les coses que es puguin fer dins l'espai de
temps que ha de durar la legislatura. S'ha de prioritzar, fer una
valoració econòmica dels projectes, insertar-los dins una
filosofia coherent. A més, quan s'entra en campanya, sembla
que tots ens drogam i començam a prometre impossibles...

Com ho han fet?

-Insistint als clients perquè rebaixin el consum, posant
pulveritzadors a les dutxes, fent el dipòsit dels wàters més
petits, temporitzant els grifons...

-De totes formes cap hotel no ha arribat a tenir el qualificatiu
d"'ecològic". Ha fracassat aquest projecte?

-No. N'hi ha molts d'interessats. Els majoristes de viatges
també veuen que aquesta és una proposta seriosa. No és un
nom per al màrqueting. Els hotelers troben que els requisits
són massa alts. Jo estic disposat a negociar-los, sempre que hi
torni a haver consens entre tots els que els acordàrem.

-Mantenir Alcúdia com a municipi ecològic continua sent la
base del vostre programa?

-L'he de rectificar. Nosaltres no ens deim municipi ecològic,
perquè seria una pressumpció impresentable, sinó ecoturístic. -Quins són aquests requisits tan forts?

-Ecoturisme i turisme de masses són compatibles? -Són 14 o 16 punts que no recordaré. Estalviar aigua, reduir el
consum d'electricitat, emprar menús tradicionals mallorquins,
el català, tenir una decoració d'aquí... aquests darrers són
optatius. No tenir cap problema amb les ordenances
mediambientals, és a dir, cap queixa, per exemple, dels veïns
per qüestió de renous... Jo entenc que això és difícil. Al turista
li agrada molt ballar a l'aire lliure... els veïns es queixen... El
respecte al mediambient és qualque cosa més que posar
floretes. També demanam que els directius hagin fet cursos de
mediambient, que l'hotel participi a les campanyes de
recollida selectiva de fems, que emprin materials reciclats,
detergents biodegradables...

-Nosaltres feim unes jornades de reflexió cada any. D'aquestes
jornades ha sortit la proclamació que Alcúdia és un municipi
ecoturístic. Quina és la pretensió? No podem renunciar, seria
un error molt greu, al turisme de sol i platja. El 70% del
turisme que es fa a Europa és aquest, i no volem renunciar a
aquests clients. Però també hi ha un percentatge, que no és
despreciable, de turisme que es mou per altres coses.
Científics, grups ecologistes, que volen visitar una zona
humida, i ho fan amb absoluta meticulositat. Hi ha turisme
cultural, que vol conèixer ciutats antigues... Nosaltres volem
complementar un amb l'altre. I més tenint en compte que
aquest turisme minoritari no cerca el sol, i pot omplir les
temporades baixes. Però hem de precisar també que no volem
augmentar el nombre total de turistes.

-Per què altres municipis no han seguit aquesta iniciativa?

-Perquè aquest és un tema complicat. I perquè el turisme és
una indústria molt immediata, i els directius a vegades no
tenen temps per planificar, i més ara que les temporades són
bones. Jo crec que cada quatre o cinc anys hi hauria d'haver
una certa crisi, i així tots ens posam d'acord en reflexionar.
Així veurien com estalviar aigua, per exemple, és rendible.

-Segons una enquesta de TUI sembla que els turistes són més
ecologistes que vostès. Diuen: molt bé les platges. Malament
els renous, el tractament dels fems i l'abastiment d'aigua.

FAMA INTERNACIONAL
VERSUS CALVIÀ

-No, no, a les fires internacionals de turisme ens posen com a
exemple de respecté mediambietal. Si et refereixes a una
enquesta que va fer TIU la temporada passada et diré que el
grau de satisfacció dels turistes era superior a la mitjana de les
Balears. Però el punt negre eren els renous. Però aquest és un
problema general, molt difícil de resoldre. Els propietaris de
bars i sales de festa es queixen de la severitat de les nostres
normes contra els renous, i els propietaris d'hotels i
d'apartaments es continuen queixant els renous. L'única
solució és separar els usos. Per això serà llarg de resoldre.

-Un altre problema difícil és l'escassesa d'aigua. Vostè pensa
que és coherent que l'agricultura gasti les tres quartes parts
de l'aigua de Mallorca si només produeix el dos per cent de la
riquesa. No hi ha demagogia en el manteniment dels usos?

-No he analitzat en profunditat el tema de l'agricultura, però
tal vegada no és convenient que s'abandoni més el camp

-Sembla que Alcúdia no té tantes ajudes de l'Administració
central perquè ha fet les coses més bé. Tenen enveja de
Calvià ?

-Una enveja ben entesa. Una de les qüestions que vaig
plantejar al ministre és que no em sembla bé que es gastin
doblers públics per arreglar malifetes mentre que els
municipis que hem fet l'esforç per fer un urbanisme correcte
no tenim aquestes ajudes. Jo crec que s'han de donar ajudes a
la badia de Palma, però sense perdre de vista els altres. Perquè
ser respectuosos també té un cost. Nosaltres tenim més metres
de carrer per plaça turística perquè la densitat és menors. I els
hem de mantenir amb menys imposts. Llavors no ens fan falta
les ajudes per tomar hotels, però sí per mantenir les
infraestructures. Perquè sinó tal volta ens seria més rendible
donar moltes llicències i després demanar ajudes per tomar
hotels.
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-/ que va dir el ministre?

-Ho va entendre, i a més s'ho va prendre tan seriosament que
ens ha inclòs com a municipi pilot per obtenir unes ajudes de
la Unió Europea. I ara intentam recuperar una zona humida
amb un projecte de tres mil milions de pessetes, que ha
assumit el Ministeri per presentar-lo a Europa.

-I tenen a més un projecte de millora turística molt ambiciós.
Un pla de recuperació integral de 17 mil milions de pessetes.

-Tenim un problema greu, a totes les zones turístiques. Els
urbanitzadors han desaparegut deixant sense acabar les
infraestructures: carrers, llum... L'administració ha d'acabar
les obres. Per això necessitam aquest desbarat de doblers, 16
mil milions per deixar-ho tot bé. Per això jo vaig donar suport,
a pesar que venia d'un partit contrari, al Pla d'embelliment de
les zones turístiques. Crec que ara és imprescindible fer un
segon pla. I posar d'acord totes les administracions, perquè en
definitiva totes reben els doblers dels mateixos ciutadans.
Perquè seria una pena deixar caure una indústria que depèn
molt de la imatge, com és la turística, i després haver
d'intentar rellançar-la amb subvencions. Es molt més barat
mantenir-la en bones condicions. El turisme és imatge, i si cau
és molt difícil i molt llarg recuperar-la.

-Els joves d'Alcúdia volen continuar l'ofici turístic en el qual
treballen els seus pares, o hi ha un rebuig que pot ser perillós
per al futur laboral de la població?

-Alcúdia és un municipi molt jove. D'aquí uns anys els fills
dels treballadors actuals s'incorporaran a la població activa, i
correm el risc de convertir-nos en el municipi amb major
índex d'atur de totes les Balears, fins i tot de tota Espanya. A
la vegada Alcúdia és, segons dades de TUI i de BANESTO,
un dels municipis més rics d'Espanya, també on la riquesa està
pitjor distribuïda. Nosaltres vàrem fer un estudi i el fet és que
tenim una economia molt rica però a la vegada molt fràgil,
sense un sector que pugui fer de matalàs amortiguador d'una
crisi o d'una mala temporada turística. Per tant, l'estudi
aconsellava crear llocs de feina. Però nosaltres només volem
créixer qualitativament. Som enemic del creixement
quantitatiu. Hem d'aconseguir millorar la qualitat de l'oferta i
això només ho podem fer amb formació professional. Jo crec
que els joves d'Alcúdia ho han entès, tot i que encara es
mitifiquen les carreres universitàries i s'infravalora la
formació professional.

LA MURADA

-Ara la Unió Europea fa un estudi sobre les ciutats turístiques
emmurallades, l'espanten les seves futures recomanacions?

-No. Estic satisfet. La Unió Europea va elegir tres ciutats
turístiques emmurallades per fer aquest estudi, i una d'elles va
ser Alcúdia. Jo em sent tecnòcrata. M'agraden les
matemàtiques perquè facis com facis un problema sempre surt
el mateix resultat. Amb altres temes passa igual, tots els
estudis seriosos arriben a les mateixes conclusions. Ara estam

dins aquest programa de la Unió Europea. Tenim un projecte
de rehabilitació que ens ajuda a pagar el MOPU. Hem de
rehabilitar espais, que el centre sigui progressivament zona
peatonal, fer hotelets de ciutat, botigues a cases antigues, bars,
donar vida al poble, perquè l'estudi també demostra que hi ha
un turisme cultural, que no necessita la platja, i que nosaltres
podem atreure.

-Com es valora a aquest municipi la cultura autòctona, com a
objecte de cohesió veïnal o com a producte turístic?

-El vehicle de cohesió cultural és la llengua i Alcúdia és un
municipi que parla poc el català. L'Ajuntament intenta
mantenir i impulsar aquest element de cohesió però a la
vegada evitar que la llengua es torni un factor de conflicte. És
una tasca delicada, però la situació es normalitza. Els fills dels
immigrants ja parlen mallorquí. A Alcúdia, tot i esser una
ciutat històrica, s'havia fet molt poca activitat cultural, durant
les darreres dècades només es pensava a fer doblers. Ara
canviam la situació, qualcú diu que ens convertim en un
exemple per a la comarca.

-Hi ha consens social sobre el futur del municipi.

-El diàleg és important, però no tot se soluciona amb diàleg. A
vegades és necessari imposar una política determinada, perquè
molta gent només mira el futur immediat i els poders públics
han de planificar a més llarg termini. He dit moltes vegades
que no ens aniria malament una crisi cada quatre o cinc anys
perquè la gent s'aturàs a pensar el que convé fer. Però també
crec que no hi ha interessos contraris. Una ciutat si va bé, va
bé per a tots. A mig termini les metes són comunes. Amb la
revisió de les normes d'urbanisme un hoteler va dir, "em faran
perdre 200 milions de pessetes, però hauran salvat el
municipi". Clar, no tothom té aquesta visió de futur.
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Les 324 reserves de la biosfera declarades per la
UNESCO a tot el món, entre les quals hi ha Menorca,
es varen reunir a Sevilla fa unes setmanes. Els ecolo-
gistes protestaren perquè creuen que les declaracions
no duen enlloc perquè o són simples manifestacions
voluntaristes o, el que és pitjor, operacions de maqui-
llatge mediambientalista que enganen. Evidentment,
Fierre Lasserre -que és el director del departament de
Ciències Ecològiques de l'organisme internacional-
no opina el mateix. Segons ell "la conferència ha
servit per definir el marc estatutari en el qual s'han de
moure les Reserves, l'objectiu de les quals és la
protecció de la naturalesa a través d'un desenvolupa-
ment sostenible, de la recerca i de l'educació ambien-
tal". Es a dir, que les reserves de la biosfera són
l'exemple a seguir. Justament, la millor definició que
s'ha donat a aquests espais protegióles és la de ser
"laboratoris de desenvolupament sostenible".
Tal volta aquesta presa de postura de la UNESCO per
obligar les Reserves a complir els objectius, sota pena

d'expulsió, servirà per restituir l'ànima
escèptica del nostre entrevistat. Carles
Sintes, com a president de la patronal
d'Hoteleria de Menorca (ASHOME) creu
que a Menorca és possible un desenvolu-
pament turístic sostenible, però, per con-
tra, pensa que la gestió que es fa del medi
ambient de l'illa és manifestament millora-
ble.

Menorca
una reserva i molts

d'interrogants

em deia: "és veritat, l'hem eneertada la via cap el creixement".
El que succeïa és que Menorca tenia una vocació industrial i,
també, un sector primari molt important, la qual cosa feia que
els menorquins miràssim el turisme amb una certa prevenció.
Aleshores no semblava que el turisme fos cap necessitat vital
per fer front al futur, de manera que el capital que s'invertia a
aquest sector era majoritàriament de fora, de Mallorca o
d'altres bandes. Varen ser ben pocs els industrials menorquins
que en els anys setanta decidiren invertir els seus excedents en
el turisme. Per tant el desenvolupament del sector era molt
lent, si més no fins els anys vuitanta quan la bijuteria i el calçat
sofriren una greu crisi, i també la ramaderia. Tot això va fer
que, de cop, el menorquí començàs a pensar que, al cap i a la
fi, el turisme era una porta cap al futur. És a partir d'aquest
canvi d'actitud, devers l'any vuitanta-cinc o vuitanta-sis, quan
és produeix una forta expansió. Una expansió que,
dissortament, té un elevat component de desordre, com a
Mallorca i com a Eivissa.

UNA VIA DE CREIXEMENT ESGOTADA
Entrevista a Carles Sintes

-S'acaba, per tant, la via menorquina al creixement?
per Sebastià Verd -Sí, si ho vol dir així. S'acaba aquell seny, aquell esforç

d'equilibri, de planificació... la via menorquina s'esgota, surt de
mare en definitiva. Es comença a mirar el curt termini, el
guany immediat, i això vol dir fer obres sense un mínim de
qualitat...

-Podem dir que s'incorpora tard i malament a la
"balearització"?

-Correcte, exacte... És a dir; a la meitat de la dècada dels
vuitanta els industrials comencen a tancar les fàbriques i
destinen els seus recursos al turisme, però amb criteris no
massa empresarials. Això produeix una oferta que no respon a
les exigències de qualitat que serien desitjables.

-Fa alguns anys, quan a Mallorca es parlava del
desenvolupisme que ha fet malbé el medi natural
hom sentia parlar de "la via menorquina al
creixement" com a alternativa. Fins i tot se'n va

fer un llibre amb aquest títol que tengué prou
difusió tant a Menorca com a Mallorca. Què se
n'ha fet d'aquesta via?

-Això no obstant, la meva visió és que Menorca continua
oferint uns paràmetres de qualitat que en general són
superiors als de les altres illes, almenys des d'un punt de vista
mediambiental...

-Correcte!, és cert. Tengui en
compte que el "boom" de Menorca
començà tard en relació a Mallorca
i que, quan gairebé només duia tres
o quatre anys, el Govern balear
aprova els decrets Cladera u i dos
que tracten de posar una mica
d'ordre dins del desordre. Això fa
que l'excés d'oferta quedi molt
localitzat, pràcticament a només
tres o quatre indrets, on, això sí, es
donen tots els defectes del
desenvolupisme i que, endemés,
són llocs on es fan més apartaments
que hotels, la qual cosa comporta
poca mà d'obra i, és clar, això al
final crea poca riquesa... El proble-
ma és que gran part de l'oferta
turística d'aquesta època s'ha fet de
presses i corrent. S'havia perdut el
sentit d'aquella via menorquina de
creixement que tan envejaven els
mallorquins i s'havien de pagar les
conseqüències, encara que una cosa
vull dir: no tothom ho ha fet

-Em sembla que rallar
d'aquest tema és interessant i,
sobretot, oportú. Record que
quan vaig deixar els estudis i
em vaig incorporar a
l'empresa, quan anava per les
fires turístiques, els
mallorquins i els eivissencs
em deien: "que bé que ho heu
sabut fer vosaltres, els
menorquins, que intel·ligents
sou per no haver caigut a
l'error del creixement

anàrquic i dilapidador del
territori en el qual hem
caigut nosaltres". Era devers
l'any vuitanta. Mallorca i
Eivissa ja s'havien
sobrepassat en places
turístiques, l'oferta era molt
per damunt de la demanda i,
en canvi, això encara no
havia passat a Menorca. I jo

Carles Sintes va néixer a Maó el 1954. Fa

cinc anys que és president de l'Associació
Hotelera de Menorca, ASHOME, des de la
qual ha expressat reiteradament la seva opi-
nió sobre la necessitat d'un desenvolupament
turístic per a l'illa. Va estudiar el batxillerat
aMenorca iposteriorment el COUaMallorca.
Després realitzà estudis d'economia a
Barcelona i altres estudis empresarials a

Anglaterra.
El 1980 tornà a Menorca i començà a

treballar a un grup d'empreses familiars, del
qual ara n'és el director-gerent, entorn de
l'hoteleria (mil cinc-cents llits) i de lapromo-
ció urbanística.

A més de la presidència de l'associació
hotelera és vice-president del Foment de
Turisme de Menorca i membre de la junta
executiva de la CAEB.
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prou coneguda. S'han tancat moltes de fàbriques de sabates. A
Maó hi havia més de cinquanta fàbriques i ja no en queda cap.
A Alaior en resten dues o tres. A Ferreries, una de molt
important i qualque altra de més petita. A Ciutadella n'hi ha
unes quantes més... Es una activitat que ha minvat molt, però
que encara conserva un prestigi i, podem dir, un nivell
important. I gairebé podem afirmar el mateix de la bijuteria,
que ha de fer front a la competència dels països asiàtics on la
mà d'obra és molt més barata. Ara sembla que amb la
devaluació de la pesseta s'han obert noves perspectives, però
en qualsevol cas tant el sector primari com el secundari cada
dia perden més pes dins de l'economia a favor del terciari.

malament. Hi ha un sector important dels empresaris
menorquins que ha sabut fer turisme, que ho ha sabut fer molt
bé. Es un empresariat que ha heretat l'esperit de seny i
d'equilibri que històricament ha caracteritzat l'industrial
d'aquesta illa.

-Per tant, quina creu que és la situació actual?

-En síntesi puc dir que d'una banda s'han aplegat un capital
molt especulatiu, doblers que vénen de fora o que tal volta són
negres, amb un petit empresari local que s'ha vist obligat a
tancar el taller i que per salvar-se, ha hagut de mirar el curt
termini. Es una pena, però... per l'altra banda, tot i essent molt
crític amb aquesta situació, també he de dir que si ens
comparam amb Mallorca o Eivissa les perspectives són molt
més favorables i que, com li he dit abans, també hi ha un
important sector empresarial que no ha perdut el seny. A
Menorca no tot s'ha fet malament. Vostè ho ha pogut veure des
de l'avió. La major part de l'illa és verge . De la mateixa
manera hi ha una oferta hotelera que s'ha modernitzat. Cal
tenir present que les crisis no només duen efectes negatius,
sinó també positius, si més no depuren i afavoreixen una
selecció natural. Que la crisi hagi frenat el desenvolupament és

ESCEPTICISME DAVANT LA RESERVA
DE LA BIOSFERA

-Vostè dedica la seva activitat empresarial al turisme.
Endemés és el president de /' Associació Hotelera de Menorca.
Però si li he demanat pels altres sectors econòmics és perquè
es va dir que un dels components que ha permès la declaració
de Menorca com a Reserva de la Biosfera és el seu equilibri en
relació al mediambient i a les diferents activitats econòmiques.

-Sí, el fonament d'una Reserva de la
Biosfera és la possibilitat de mantenir
un desenvolupament econòmic sosteni-
ble.

-En aquest sentit, quina opinió li mereix
la declaració de la UNESCO i l'ús que
se'n fa o se'n pot fer?

-He de confessar que em sent molt
escèptic davant aquesta qüestió. Quan
va sorgir, nosaltres, el sector turístic,
vàrem creure que era un tema molt
important, que podia ser un element
diferenciador del nostre producte, que
utilitzar el segell de Reserva de la
Biosfera a un catàleg turístic ens
beneficiaria, sobretot perquè l'ecologia
comença a preocupar els principals
mercats emissors de turisme, com

Alemanya, on Menorca té un potencial
de creixement important. Pensàvem que
la declaració ens assegurava la
protecció de l'illa davant possibles
desbarats urbanístics i que, per tant,
reforçava encara més la Llei d'espais
naturals, de la mateixa manera que

obligava els menorquins a adoptar noves pautes de conducta en
relació al mediambient. Això era quelcom que els hotelers
estàvem disposats a assumir i, per això, ens vàrem posar de
manera incondicional al costat del Consell i férem un

seguiment molt de prop de tota la qüestió. Ens vàrem
manifestar públicament dient que era molt important que la
UNESCO fes la declaració. Però... una volta que es va
aconseguir, sembla com si tot hagués quedat dins d'un calaix,
com una cosa que només es treu de tant en tant, com una
simple declaració d'intencions. De fet, fins ara la Reserva de la
Biosfera no ens ha portat res tangible... només paraules,
paraules i paraules. Per això la gent ja es demana: i què? Això
era tot? No s'ha sabut divulgar. Ningú no sap quins
compromissos hem signat davant la UNESCO... És a dir ...hi
ha, crec, un cert desencís.

indiscutiblement un fet positiu perquè ens ha permès recuperar
el nord.

-Per tant, tal volta aquest sigui el moment de recuperar la via
menorquina de què parlàvem. Quina és la situació que
travessa avui la indústria i l'agricultura?

-L'agricultura està pràcticament estancada. Sembla que després
d'una forta capavallada s'ha estabilitzat, però enmig de molts
de laments dels pagesos, perquè la llet no es paga com a la
resta de països d'Europa. Aquí hi ha El Caserio que garanteix
que la producció lletera es transforma en formatge i, a la
vegada, en formatge fos. S'ha aconseguit també que el
formatge de Maó tengui una denominació d'origen, la qual
cosa li dóna un potencial de comercialització prou important.
Però ja li dic, tot això es fa gràcies a una enorme capacitat de
sacrifici per part dels propietaris i dels pagesos per mantenir
actives les finques. I pel que fa a la indústria... la situació és

-Vol dir que no els han convidat a participar a cap mesa de
treball sobre la Reserva?, que res no funciona com toca?
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-Potser hi hagi bona voluntat, però feina poca. De meses de
treball no en coneixem cap, almanco de seriosa... Nosaltres ens
hem adherit als òrgans de gestió dels quals parlen els estatuts.
I, lògicament, hem participat allà on ens ha estat permès. El
que passa és que, per molt que els estatuts diguin sobre la
participació de les entitats ciutadanes, fins ara no se'ns ha
convocat a cap reunió. I, és clar, la gent espera que després de
tant de temps de rallar es faci qualque cosa...

entre hotelers i promotors urbanístics. Això que a Mallorca va
ser molt evident, també passa a Menorca ?

-Tota planificació imposa límits i, per tant, afecta interessos,
però això no lleva que s'hagi de fer. Quan es començava a
parlar del POOT de Menorca la Conselleria ens va enviar un
document perquè l'estudiàssim, per fer-li aportacions i evitar,
d'aquesta manera, que les al·legacions posteriors creassin
aquesta imatge de conflicte. El que passà és que el document
era molt ambigu i, per tant, poc hi podíem aportar... Es a dir,
que no s'ha pogut produir cap debat seriós entre les parts que
en puguin ser afectades. En qualsevol cas jo pens que a
Menorca tant els hotelers com els constructors i els promotors
som conscients que el territori s'ha d'ordenar. Suposa un
intervencionisme i, és clar, no sempre agradarà a tothom, però
s'ha de fer el sacrifici, encara que de moment, com que no hi
ha cap document que ens marqui la pauta, no hi ha debat... és
fàcil posar-nos d'acord en la filosofia. Quan arribi el moment
supòs que es produiran les lògiques tensions, però, bé...

ASMOME A FAVOR DEL MEDI AMBIENT

-En qualsevol cas, quina és la posició dels hotelers de Menor-
ca en relació al medi ambient?

-La nostra postura és activa a favor d'un desenvolupament
harmònic amb la naturalesa. Creim que aquest és un tema
fonamental per a Menorca i per al sector turístic. Per això, i
des de fa dos anys, hem fet conferències sobre aquesta qüestió
i hem convidat experts per afavorir una consciència
mediambientalista entre els empresaris. També dins del pla
"Futures" del Ministeri hem elaborat uns quants projectes
adreçats a aquest mateix objectiu. Ja li dic que per a nosaltres
el medi ambient és fonamental i no només perquè sigui un
atractiu turístic, sinó perquè els menorquins puguem gaudir
d'una millor qualitat de vida. Però això no som nosaltres els
únics que ho diem... per sort hi ha entitats com el GOB, i
d'altres, que fan una labor importantíssima de denúncia i de
conscienciació, que ens recorden que els recursos hi són, però
que són escassos i es poden acabar. L'exemple el tenim just al
costat, a Mallorca, quin espectacle donaríem si ens haguéssim
de fer dur l'aigua amb vaixells cisterna des de Tarragona!

-L'any passat va ser turísticament niolt bo, enguany s'espera
que també ho sigui, com els dos, tres o quatre anys que
vendran... Creu que aquestes perspectives poden dur a una
nova onada expansiva?

-No en nombres importants, perquè avui a causa de les fortes
inversions que requereix una activitat turística no és fàcil
rendibilitzar-les amb una temporada que només dura cent
vuitanta dies. Això fa que projectes aprovats des de fa dos o
tres anys estiguin una mica paralitzats. Potser alguns s'activin,
però pens que no seran molts. No crec que hi hagi un nou
creixement desmesurat, entre d'altres coses perquè el decret
dos Cladera imposa unes limitacions molt altes, perquè
endemés el Govern balear obliga que tots els nous projectes
hotelers han de ser com a mínim de quatre estrelles.

-Com vostè diu, el mal exemple és al costat.

-És de folls, demostra tenir molt poc seny i que es fa un mal ús
dels recursos. Jo sempre dic que hem d'prendre de les coses
que s'han fet bé, però també de les que s'han fet o es fan
malament.

-Però si els exercicis són tan bons com s'espera es produiran
uns beneficis, uns excedents... cap on creu que aniran?, potser
cap a altres sectors productius de Menorca?

ORDENAR EL TERRITORI, UNA NECESSITAT
-Reinvertir els beneficis dins l'illa seria intel·ligent i desitjable,
sobretot si fos a altres sectors, de manera que recuperaríem la
via menorquina al creixement de la qual parlàvem abans, tant
de bo!, seria fantàstic, però ho veig molt difícil: els trets no
van cap aquí. Qui és que avui munta una indústria a Espanya?,
i dins Espanya a una illa? Sembla que des de Brussel·les ens
han condemnat als serveis i que, endemés, no som un país que
pugui ser competitiu dins del món industrial. D'altra banda
tampoc no podem d'oblidar un fet: una bona part de la planta
hotelera de Menorca pertany a cadenes mallorquines amb una
implantació internacional molt important. Aquests grups tenen
els seus propis plans d'expansió i de reinversió dels seus
beneficis, uns plans que, evidentment, no miren ni cap a la
indústria ni cap a l'agricultura menorquina.

-Escoltant-lo es pot constatar que els empresaris, o almanco
un sector dels empresaris, aposta per l'equilibri
mediambiental. Però és indubtable que hi ha una forta pressió
sobre el territori i uns interessos econòmics que també
sorgeixen dels empresaris. Qui ordena tots aquests interessos
contraposats perquè les inversions no facin malbé la
naturalesa ?

-És evident que a una illa on l'espai és tan limitat és inexplica-
ble que encara no s'hagi aprovat un Pla director d'ordenació del
territori. És una aberració.

-Tampoc no tenen un POOT, com a Mallorca.

-És veritat, ni un POOT. Això demostra una falta de
planificació i d'estima dels valors que tenim. Ordenar tot el
territori és un tema que reclamam des de fa anys, de manera
que ja ens conformaríem amb un pla sectorial. Però no arriba
ni una cosa ni l'altra. Record que fa quatre anys l'ex-conseller
de Turisme, Jaume Cladera, ens va prometre el POOT tot d'una
després que fos aprovat a Mallorca, la qual cosa semblava
imminent. El que passà, com tots sabem, és que el POOT va
ser un dels motius que li costa el càrrec. Ara, com vostè diu,
s'ha aprovat finalment, però... i Menorca? Ben segur que és a
la cua, així que ja em dirà...

-Segons s'ha dit, el retard del POOT era a causa del conflicte

TURISME RESIDENCIAL I TURISME CULTURAL

-/ la inversió estrangera en propietats, l'anomenat turisme
residencial, quina és la seva situació?

-A Menorca no té una gran activitat, sobretot si el comparam
amb Mallorca i Eivissa, perquè les vendes s'adrecen cap al
mercat britànic i aquest des de fa quatre o cinc anys ha caigut
en picat i no s'ha recuperat. Menorca dins Alemanya no és
coneguda i no té la capacitat d'atracció que té Mallorca per als
alemanys. Però és un tema important, perquè el turisme
residencial té un poder adquisitiu molt elevat i ens interessa.
Haurem d'esperar que el mercat britànic confirmi la
recuperació i llavors ja veurem.
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-/ l'agroturisme?
-L'Agència és, o seria, un organisme tangible. D'altra banda
tengui en compte una cosa: la iniciativa de demanar l'Agència
no sorgeix de les institucions polítiques, sinó del sector privat,
del Foment de Turisme i de la patronal hotelera, perqué
d'aquesta manera el Consell es veuria obligat a complir els
compromisos que ha contret amb la UNESCO.

-Llevat de qualque excepció, aquí tampoc no ha quallat, tal
volta perquè el sistema d'explotació agrària, fonamentat en les
amitges, no ho ha facilitat.

-I el turisme cultural?

-Miri el que li dic: cree que no som conscients del potencial
que tenim a les mans. És evident que el nostre cas no és
comparable a Grècia o Egipte, ni per la quantitat ni per la
qualitat dels seus monuments, però això no lleva que el
patrimoni de Menorca també sigui important. Ho és i molt. És
un tema que nosaltres esperàvem que encaixés molt bé dins
dels projectes de la Reserva de la Biosfera. No sé..., la
recuperació del patrimoni arqueològic, el camí de cavalls...
seria molt important revitalitzar l'oferta cultural. Crec que això
ens permetria accedir a un turisme més especialitzat, més de
temporada baixa, que pot ser una alternativa o, millor dit, un
complement al turisme de masses. Si no som capaços de
trencar l'estacionalitat difícilment podrem anar més enfora.

-Abans , referint-se a la possibilitat d'una seu compartida entre
Menorca i Mallorca, ha recordat que la mar ens separava.
Això pot semblar obvi, però no ho és, perquè a més d'aquesta
separació física pot ser n'hi hagi d'altres de tipus social i
cultural. D'entrada veim com el producte turístic es
promociona per separat. No hi ha una promoció de les Illes
Balears, sinó de Mallorca, de Menorca, d'Eivissa i de
Formentera...

-Cert, però això està bé... perquè els productes que oferim són
diferents. Això ho ha entès molt bé l'IBATUR. Cal dir que la
conselleria de Turisme fa una política de promoció prou
encertada a pesar dels escassos mitjans que té. A les fires, per
exemple, hi va amb uns*estands que duen el nom genèric de la
Comunitat Autònoma però a on cada illa hi juga un paper pel
seu compte. I així és com ha de ser, la qual cosa no vol dir que
les relacions interinsulars no hagin de ser ben intenses i ben
cordials, fins i tot amb la cooperació perquè, al cap i a la fi,
cada vegada hi ha més ofertes d'una illa des de l'altra. Entre
Menorca i Mallorca, per exemple. Cada vegada són més els
turistes de Mallorca que aprofiten la seva estada per fer
excursions d'un dia a Menorca i a l'inrevés. Una cosa és la
col·laboració, una altra la complementarietat i una ben diferent
voler fabricar una imatge d'unitat que no es correspon amb la
realitat.

L'AGÈNCIA EUROPEA DE TURISME, UN REVULSIU

-Un altre dels temes que han sorgit darrerament a Menorca és
la candidatura a l'Agència Europea de Turisme... com neix
aquesta proposta?

-L'eurodiputada Carmen Díez de Rivera té una casa a Menorca,
devora Sant Lluís i tenim un contacte molt freqüent amb ella.
Va ser ella qui ens informà de la possibilitat d'aquesta Agència.
Vàrem parlar d'una manera informal i sorgí la idea de presentar
la candidatura de Menorca atès que el turisme i el medi
ambient són conceptes que haurien d'anar lligats. Aquesta idea
va quallar. No teníem cap notícia, ni sembla que la tenguessin
els nostres mateixos diputats, sobre la candidatura de Palma
que havia aprovat el Parlament balear. No hi va haver cap
esperit d'enfrontament amb Mallorca, sinó, senzillament, que
Menorca ens pareixia, i ens continua semblant, que seria una
bona seu per així donar més sentit a la Reserva de la Biosfera.
Tot el que ha passat després ha estat fora de lloc. La proposta
del conseller de repartir les seus entre les tres illes... un
desbarat... no sé com es podria menjar això... perquè per molt
que vulguem no podem oblidar que la mar separaria les
diferents seus. El conseller no hauria d'haver pres partit o si
creia que ho havia de fer, doncs bé, que ho hagués fet per
Mallorca sense embulls... o per Menorca, perquè... per què no
per Menorca? En qualsevol cas, nosaltres mai del món no hem
volgut entrar en una polèmica que ens sembla absurda.

-Sigui com sigui quin paper jugaria TAgència tant si
s'instal·làs a Mallorca com si ho fes a Menorca?

-Nosaltres creim que el turisme ha de tenir un paper més
important en el context de les institucions europees i, en aquest
sentit, creim que ha d'anar lligat a la protecció del medi
ambient per facilitar un desenvolupament sostenible, la qual
cosa és vàlida tant per a Menorca com per a la resta de
territoris on el turisme exerceix una forta pressió sobre l'entorn.
L' Agència pot ser un instrument per ordenar aquests processos
i, per al lloc on s'estableixi, pot ser un revulsiu. Per a Menorca
la possibilitat de ser la seu significa un reforçament de les
declaracions que reiteradament s'han fet sobre preservar el
medi ambient i el patrimoni. En definitiva, un compromís
davant d'Europa.

-Però si vostè mateix es mostra escèptic davant la gestió que es
fa de la Reserva de la Biosfera, no creu que pot passar el
mateix amb l'Agència?

h:i
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-Les Illes reberen l'any passat més de vuit milions de turistes.
Podríe rebre'n, per exemple, dotze milions? El medi natural de
les Illes podria suportar l'impacte que produiria aquesta allau
de visitants?

El lletrat i economista Esteve Bardolet afirma que el
futur de la indústria hotelera a les Illes és
esperançador perquè a partir de l'any 1979 començà
el procés de canvi de mentalitat sobre els criteris de
creixement constant que primava fins llavors.
Aquesta nova mentalitat cristal.litzaria en la filosofia
que no podem créixer quantitativament ni en consum
de territori, sinó que cal cercar nous productes per
atreure altres segments turístics de més capacitat de
despesa per tal de reduir l'estacionalitat. El segment
de sol i platja ja no pot créixer més, per tant, cal
trobar noves fórmules que permetin restar turistes a
la temporada alta per incorporar-los a l'època
hivernal. Per a Esteve Bardolet, el segment amb més
possibilitats és el turisme d'esports, seguit del de
salut. Trenta anys dedicats a l'anàlisi del fenomen
turístic atorguen a Bardolet una autoritat reconeguda
pels professionals del sector i pel col.lectiu cada cop
més sensibilitzat per la preservació dels valors
naturals.

contempla el pas del turisme de sol i platja al turisme de sol i
esport. Abans he dit que Balears és el parc d'esbarjo d'aquesta
gran comunitat que és Europa i la seva gent té tendència a
incrementar la pràctica dels esports populars, sobretot els que
es fan a l'aire lliure. Ells, als seus països tenen les instal·lacions
adequades per fer esport, però els manquen les condicions
climàtiques. Per a nosaltres seria ideal que tots aquests
esportistes visitassin les Illes a l'hivern. Fins ara aquesta
possibilitat ha estat molt reduïda.

Del sol
i la pla^a al
sol i Tesport

-No seria desitjable rebre'n una quantitat tan elevada. Crec que
la xifra màxima que podrien suportar les Illes seria de deu
milions. L'augment del fluix turístic en temporada baixa seria
beneficiós per al medi ambient, sempre que es combinàs amb
una reducció del nombre de visitants estiuencs. L'anivellament
d'afluència entre temporades permetria la utilització més
racional i graduada dels recursos, especialment dels hídrics.
D'aquesta forma tots hi sortiríem guanyant.

-Què pensa del turisme de salut o de balneari?

-Aquest és un altre segment que podria tenir un creixement
significatiu i per al qual ja disposam d'algunes instal·lacions.
Podria cobrir petits nínxols i contribuir al trencament de
l'estacionalitat. Ja sabem que a l'hivern no podrem ocupar el
450.000 llits que tenim, però si el nivell d'ocupació passa del
25 al 50 per cent es podria reduir la pèrdua d'ocupació de la
temporada baixa. El rendiment de les empreses hoteleres
milloraria, encara que mai no seria l'òptim perquè han de viure
dels guanys de la temporada d'estiu.

-Quin és el futur del turisme ecològic a les Balears?

-Tenim bones possibilitats de captar visitants que els agradi
gaudir del medi natural, ja que tenim prou recursos com els
parcs de Cabrera, s'Albufera, Mondragó i la serra de
Tramuntana -que tota ella podria ser-ho- i aquest turisme és
molt més rendible que el cultural. El tema dels parcs naturals
es relaciona perfectament amb la modalitat d'agroturisme, amb
la qual cosa els amants dels espais naturals podrien allotjar-se a
finques rústiques. Estic segur que aquest tipus de turisme

arrancarà, el que no sé és si hauran de passar cinc
o deu anys, perquè tot dependrà de la voluntat
política dels governants i de la iniciativa privada.
Pareix que hi ha hagut una certa generositat en la
implantació de l'agroturisme, ja que els
propietaris de possessions han gastat molts diners
que no recuperaran fins d'aquí a molts d'anys. No
tots els empresaris fan inversions a llarg termini i
els doblers han estat molt cars fins ara.

Entrevista a Esteve Bardolet

-Hi ha possibilitats de captar un turisme amant de la cultura ?per Antoni Rosselló

-Seria molt d'agrair que hi hagués gent interessada a assaborir
la cultura de les Illes, però no crec que tenguem massa coses
per oferir, i tampoc no s'han potenciat els recursos culturals de
què disposam. Es lamentable l'estat de conservació dels
monuments megalítics i dels testimonis d'altres cultures. És
trist passejar pel port d'Alcúdia i veure com es troben el teatre
romà o les ruïnes de Pollentia.

-Com creu que pot ser el turisme d'aquí a quinze anys?

-Hom hauria de tenir una perspectiva històrica prou ampla de
l'evolució del turisme per poder-lo analitzar correctament. Jo
no som especialista en res, sinó en idees generals, i crec que
fan falta persones amb visió generalista. Per això m'agrada
relacionar el passat amb el present i el futur i m'agradaria ser
un poc visionari. La realitat és que fins ara tot el que he anat

-No fa la impressió que l'agroturisme es planteja
com a activitat substitutiva i no complementària
del món agrari?

-Podria ser que els qui expressen aquesta idea
tenguessin raó, però resulta que l'activitat agrària
s'està morint. Que m'expliqui algú què es pot fer
per salvar-la. Jo voldria que els pagesos es
guanyassin bé la vida i que cada dia hi hagués
més gent que anàs a fer feina al camp, però no
podem anar contra les forces del mercat, perquè
aquest no toleraria augments significatius dels
preus dels productes de les Illes. Allà on hi havia
porcs i gallines ara hi haurà un senyor que fa de
turista i això val més que no deixar la finca
totalment abandonada. D'altra banda, crec que

l'agroturisme és una activitat ben regulada. Per
tant, no hi veig un perill com el que diu.

-Quin seria el segment de visitants que podria
créixer de forma important al llarg dels anys
vinents ?

Nascut a Granollers i criat a Vic, Esteve Bardolet i Jané
arribà a Mallorca als quinze anys, quan el seu pare -

Marçal Bardolet- fou nomenat director general de Banca
March. Estudià el batxillerat a Mont-i-sion de Palma i es

llicencià en Dret i Econòmiques a Deusto, on fou company
d'estudis de destacades personalitats del món sòcio-labo-
ral, polític i cultural. Després de treballar cinc anys a

l'empresa EECSA de Barcelona, Esteve Bardolet s'integrà
a la plantilla de Banca March com a advocat. Més enda-
vant exercí tasques d'economista a l'àrea de producció i
posteriormentfou nomenat cap del servei d'estudis. Acabat
de jubilar als 57 anys, ha muntat un despatx des d'on
compatibilitza el treball d'investigació del fenomen turís-
tic amb la pràctica de la docència com a professor de
màrqueting als alumnes de l'Escola de Turisme de la
Universitat de les Illes. Membre del Eoment de Turisme de
Mallorca des de l'any 1975 i autor del llibre El turismo en
Baleares, Bardolet fou el coordinador del primer congrés
de turisme de Mallorca i ha estat assessor de tots els
consellers de Turisme del Govern. Actualment és president
de la junta rectora del parc natural de s'Albufera.

-Allà on veig la possibilitat de potenciar el sector
en un termini breu de temps és en el segment del
turisme esportiu, que ja comença a experimentar
una evolució positiva, puix no oblidem que cada
hivern vénen molts de ciclistes a preparar la
temporada i alguns futbolistes, i més en vendrien
si poguessin entrenar-se en camps d'herba. La
meva visió de futur del turisme de les Illes
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imaginant s'ha anat acomplint, fins i tot en els aspectes
negatius. La conca mediterrània és el punt de destinació
turística per excel·lència d'Europa -el 50 per cent dels turistes
europeus hi van- i té pols d'atracció com la Costa Blava, la
Riviera italiana, la Costa Brava, Balears, les costes llevantines,
la Costa del Sol, Grècia, Turquia, Xipre, Sicília, Tunísia... Tots
aquests punts d'interès són regits per gent llatina i tots
competeixen pel mateix model turístic: el segment de sol i
platja, amb intents, no obstant això, de captar altres nínxols de
visitants. De fet, tots els dirigents d'aquestes zones
privilegiades comprenen que el futur s'ha de conquerir a través
de l'oferta de qualitat, el manteniment de preus competitius i
una excel·lència de medi ambient.

creació d'un centre de tecnologia com el Parc Bit, entre d'altres
mesures. Convendría també pensar en mesures per facilitar el
transport públic amb la introducció del tren monorail.

-El seu model turístic se sustenta en la potenciació de
l'interior...

-Ens cal la continuïtat de les tasques agrícoles per mantenir el
medi ambient i el paisatge i si afavorim la presència d'una
activitat turística moderada hi hauria una motivació per a tenir
l'interior arreglat. Un ús turístic racional i respectuós a
l'interior ens ajudarà al manteniment del camp. Això sí, sempre
que els turistes que acumulem a l'hivern els restem als de
l'estiu. Del que es tracta és de no créixer més durant la tempo-

-Com estan posicionades les Illes en aquesta carrera competi-
tiva ?

-Balears està ben posicionada per guanyar aquesta competència
perquè podem oferir valors mediambientals, qualitat turística i
l'avantatge que suposa dur a les altres zones molts d'anys
d'experiència. L'efecte més significatiu d'aquesta experiència
és que quan les altres zones turístiques comencen a pujar la
muntanya nosaltres ja fa anys que hem arribat al cim. Aquest
exemple tradueix les ganes desesperades que tenen de construir
més llits i augmentar la quota de mercat com a fórmula per
crear nous llocs de treball i evitar l'emigració, mentre que
nosaltres estam mentalitzats per frenar-ne el creixement.
Aquest és el nostre avantatge. Si els rectors turístics d'aquelles
zones fossin intel·ligents -crec que amb el temps ho seran-
s'autodisciplinarien per transitar cap a una oferta de qualitat i
excel·lència.

PER A UN DESENVOLUPAMENT SOSTENIBLE

-Vostè és un defensor de la filosofia que contenen les paraules
"desenvolupament sostenible "...

-Són dos mots darrerament molt utilitzats que acumulen una
forta càrrega de preservació dels valors natuals, que és el que
reclama la gent que visita les Illes perquè són persones que
provenen d'àmbits urbans cada cop més congestionats i
massificats. La gent el que realment vol és alenar l'aire de les
Illes. L'aire és de gran qualitat perquè és exempt d'elements
contaminants pel fet que en un radi de dos-cents cinquanta
quilòmetres no hi ha focus de contaminació, excepte els casos
d'es Murterar, la fàbrica de ciment de Lloseta, l'aeroport i els
gasos de tants automòbils. Aquesta qualitat no la té ningú més,
per això la qualitat de l'aire que alenam a sols dues hores de
Londres té gran valor. »

rada alta, ja que fins i tot això no és convenient des del punt de
vista urbanístic.

-Quin és el grau de satisfacció que mostren els turistes?

-A les enquestes que s'han fet ha quedat demostrat que els
turistes de l'estiu experimenten una sensació d'ofegor per haver
de conviure amb massa gent. Per molt bon menjar que
ofereixin els hotels -aspecte que ha millorat bastant-, per molt
bons que siguin els allotjaments, i encara que l'entorn sigui
agradable, no els podem oferir la sensació de privacitat perquè
se senten enrevoltats de massa gent. La majoria dels turistes
reclamen espais de tranquil·litat i aquesta sensació no la poden
trobar a les grans concentracions turístiques. Per això caldria
poder traslladar part del turisme d'estiu a l'hivern.

-Quina idea té per evitar la pol·lució atmosfèrica?

-Per exemple, que en un termini màxim de quinze anys no
hauria de circular més de la meitat dels automòbils actuals.
L'altra meitat hauria de ser moguda per energia elèctrica.
Convendría ser la primera illa de la Mediterrània a aconseguir
un parc automobilístic elèctric, puix que seria un exemple molt
positiu que nosaltres ens avançàssim en una iniciativa d'aquest
tipus perquè provocaria una imatge positiva de gran impacte a
Europa. Eormentera en podria esser illa pilot i des d'allà
projectar la idea a la resta d'Illes. A part d'esser abanderats en
aspectes mediambientals, hauríem de promocionar temes
relacionats amb l'educació i la Universitat de les Illes podria
ser impulsora d'activitats com la constitució de grups d'estudis,
el foment de convencions, seminaris, encontres, etcètera, i la

ALT COST ECOLÒGIC

-Quin és el punt feble del turisme de les Illes?
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-Les visites són un èxit, malgrat que hi ha ecologistes que
consideren que n'hi ha massa. Els visitants van al centre a
veure un petit museu i a caminar per itineraris curts, de forma
que no molesten les aus. S'Albufera és un dels parcs més
emblemàtics que existeixen als voltants de zones turístiques. El
recollírem en una situació degradada perquè està enrevoltat
d'una central tèrmica, dues poblacions de gran activitat agríco-
la com sa Pobla i Muro, que hi abocaven herbicides, pesticides
i aigües residuals. Hem solucionat la depuració d'aigües brutes
de sa Pobla i Muro, però no hem pogut aturar la construcció
d'hotels al seu entorn. A pesar d'aquestes limitacions, el parc
de s'Albufera quedarà per al futur com a exemple de salvació
d'una part de Mallorca.

-Sens dubte el de l'estacionalitat, però no hem de pensar
sempre en la part negativa d'aquest problema, perquè, al cap i a
la fi, ens ha reportat efectes molt positius. Pensi que la situació
de Balears sols és comparable a la dels països del Golf amb el
petroli. Hem assolit un alt nivell de riquesa sense disposar de
preparació professional ni tecnològica. Als inicis del "boom"
sols bastava tenir solars prop de la costa i permissos d'obra.
Aquest fenomen ha estat possible gràcies als majoristes de
viatges, agents molt criticats però que han estat els qui ens han
donat l'impuls definitiu. Si ells no haguessin apostat per
nosaltres no seriem res.

-Conservam encara a les Illes el control del sector turístic?

-Com és la relació del parc amb els hotelers de la zona?-Afortunadament, la propietat de la planta hotelera continua en
mans dels illencs, la qual cosa és altament positiva, i més si
tenim en compte que al gran competidor de Balears, Canàries,
la major part del capital invertit en el sector turístic és en mans
forasteres i mallorquines. La propietat autòctona del capital de
Balears ens permet mantenir el control de 1 nostra hegemonia.
A més, des que tenim les competències en matèria turística
som els responsables del que es pugui fer aquí en aquests
temes. Tal situació ens ha permès assolir la renda per capita
més elevada de l'Estat espanyol i fins i tot per damunt de la
renda mitjana d'Europa, en un país on no fa encara molts de
decennis la gent emigrava i ara s'ha convertit en
una zona receptora d'immigrants.

-La presència de tants de visitants al parc ha obert els ulls als
hotelers en relació a la importància de conservar els espais
naturals. A més, Alcúdia és un municipi que s'autodefineix
com a ecoturístic i els mateixos empresaris d'allotjament
promocionen els seus establiments sota el signe de
l'acostament al parc, senyal que els afavoreix. Per tant, caldria
intentar un increment de la col·laboració entre aquest sector i
el parc, de forma que els empresaris aportassin alguna cosa
més que la referència textual dels fulletons propagandístics.

-Quin preu hem pagat per tal d'assolir aquest
elevat nivell de riquesa?

-Fonamentalment hem hagut de pagar un cost
ecològic en forma de destrucció del paisatge i de
consum de territori. Una destrucció entre come-

tes, perquè no ha arribat a nivells dramàtics. El
fet de bastir un edifici d'allotjament pot implicar
destrucció segon com s'hagi construït, on s'ubiqui
i quin impacte genera. Les Balears són illes que
encara conserven gran part de les seves belleses
naturals, i ho dic amb total coneixement de causa

perquè darrerament he viatjat per les altres illes
mediterrànies.

-On resideix la força de Balears?

-En la seva situació geogràfica. Si Balears fos
situada on està Xipre, per exemple, no seríem el
que som. L'arxipèlag és a vint minuts de Barceló-
na, a dues hores de Londres o Frankfurt,
pràcticament tocam a la costa de França -i més a
prop de l'Estat francès que no Còrsega-. El nostre
èxit turístic rau en la ubicació geogràfica. Som
dins d'Europa i això ha facilitat el desplaçament
de turistes amb avió, que és el mitjà idoni per
anar de vacances. Es veritat que el més alt
percentatge de turistes surten de viatge amb el
seu propi automòbil, però la vertadera sensació
d'esser lliure sols es pot captar amb l'avió. Els qui
viatgen amb cotxe no arriben a desempallegar-se
de la dinàmica de cada dia, mentre que si es puja
a un avió hom trenca amb la monotonia diària.

-Vostè és president de la junta rectora del parc
natural de s'Albufera. Com hi va el nivell de
visites?
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d'errors, però creu que els beneficis tant per a l'empresa com per
als treballadors han superat els perjudicis de les equivocacions.
Creu, en aquest sentit, que és possible diversificar l'economia a
pesar que el sector serveis continuarà sent el que predomini i,
sobretot, pensa que el president Cañellas i el seu equip és l'únic
capaç de donar una autèntica alternativa a la situació actual, és
a dir de depurar els seus propis defectes.

LA INCÒGNITA D'UM

28-M, opcions per a tots els gusts
De totes les candidatures que s'han presentat a les eleccions n'hi ha set

amb opcions a formar part del pròxim Parlament balear: PP, UM, PSOE,
PSM, EU, "els Verds"!FIEF, la Federació d'Independents de les Pitiüses.
Tot dependrà, però, que superin la barrera del cinc per cent imposada
pels conservadors, la qual cosa només sembla segura en aquest mo-
ment per al PP, PSOE i PSM. Per una part hi ha el Partit Popular. Per
l'altra, la resta de partits que volen llevar-li la majoria absoluta. Tot fa pensar que el PP aconseguirà la majoria absoluta tant al

Parlament balear com a la major part dels ajuntaments de les
Illes. Però tot depèn, realment, del que pugui fer Unió Maliorqui-
na. Per això el partit de Maria Antònia Munar i de Jeroni Albertí
s'ha presentat amb l'eslògan de "triau bé". El seu programa és
conservador en un polític de la paraula, però defensa la neces-
sitat d'un ordenament territorial al qual el PP s'ha resistit fins ara.
Es presenta com a una alternativa a una manera de governar que
-diuen- defensa els interessos privats per damunt dels col·lectius,
com va demostrar el president Cañellas a la modificació dels
espais naturals o el batle de Palma amb l'aprovació provisional
del PGOU un mes abans de les eleccions.

Unió Mallorquina defensa un nacionalisme de centre-dreta que
fins ara ha estat incapaç d'estructurar-se entorn d'una alternativa
política concreta. Jeroni Albertí, després d'haver aconseguit ser
el polític més votat de la transició amb UCD va fracassar amb UM.
Ara el partit ho intenta de bell nou.

EL PSOE EN DEFENSA DE L'ÈTICA

G.G./S.V.

A mesura que s'acosta el 28 de maig creix la incertesa d'unes
eleccions on el Partit Popular ha de fer front, pràcticament en
solitari, a la resta de partits polítics. Hi ha set formacions políti-
ques amb opcions "a priori" per ser al Parlament, la qual cosa obr
un ample ventall de possibilitats en el cas que els conservador no
aconsegueixin la majoria absoluta. Les enquestes, però, augu-
ren el triomf de Gabriel Cañellas que en aquesta campanya
intenta compaginar el populisme habitual amb la imatge d'un
gestor que és capaç de reconèixer els errors del passat i adminis-
trar els èxits.

Per a seva banda el PSOE, l'eterna alternativa a la nostra
comunitat autònoma, viu una de les seves hores més baixes
arrossagat per la dinàmica estatal i les seqüeles de les denúncies
sobre corrupció, així com per la crisi interna. Això no obstant el
candidat a la presidència, Francesc Triay, intenta un darrer
contraatac a les urnes. De fet les Illes Balears són una de les
peces clau de la campanya que fan els socialistes arreu de
l'Estat, contraposant les promeses que fa Aznar amb les maneres
i corrupcions dels governs autònoms conservadors. Segons els
socialistes, el PP pràctica un doble llenguatge que cal denunciar.

El PSOE presenta un programa que vol reordenar el territori de
les Illes mitjançant unes directrius territorials generals que inte-
grin tots els plans sectorials que, per tant, s'haurien de revisar:
ports esportius, POOT. I, fins i tot, la proposta de règim especial.
El PSIB-PSOE pensa que el projecte aprovat pel Parlament
balear amb el seu vot en contra és insolidari i que cerca l'establi-
ment d'un paradís fiscal a les Balears que seria socialment molt
contraproduent.

Els socialistes treballen sobre la hipòtesi d'un descens dels
seus electors però d'un increment del centre-esquerra, la qual
cosa podria suposar la pèrdua de la majoria absoluta del PP i, per
tant, la possibilitat de governs de coalició tant a la Comunitat
Autònoma com als consells insulars i als ajuntaments.

Els electors de les
Illes convocats a

les urnes.
AL PP NOMÉS LI SERVEIX LA MAJORIA ABSOLUTA

El Partit Popular pretén la continuació del "canyellisme", que
d'aconseguir la majoria absoluta, tal com li auguren les enques-
tes, arribaria al seu quart mandat consecutiu. Això no obstant el
programa d'aquesta ocasió no és excessivament continuïsta
sinó que presenta alguns aspectes diferencials, si més no en el
to amb què els pronuncien els principals candidats: s'ha arribat al
final d'una etapa de desenvolupament caracteritzada per una
gran llibertat de la iniciativa privada en matèria urbanística. Ara
s'imposen limitacions, però dins d'un ordre. Per això els conser-
vador promouen una espècie de "contracte amb les Balears" en
imitació dels seus correligionaris nord-americans.

El principal punt d'aquest contracte és la proposta de règim
econòmic i fiscal especial que ha aconseguit el suport unànime
del poder econòmic de les Illes. El lema és un creixement en
qualitat, lluny de la massificació fomentada durant les passades
legislatures. El PP admet que en el passat s'han comès molt

PSM: LA RECERCA DEL DESENVOLUPAMENT
SOSTENIBLE

Construir una administració austera, eficaç i imparcial és, per a
al Partit Socialista de Mallorca, un objectiu imprescindible per
poder aplicar la resta del programa que presenta a aquestes
eleccions autonòmiques. El PSM propugna com a mesura d'emer-
gència reduir les despeses supèrflues d'alts càrrecs, assessors
i empreses públiques de l'autonomia que -segons aquest partit-
s'han convertit en maquinària electoral del Partit Popular.

El programa dels nacionalistes d'esquerra proposa la diversifi-
cació i un desenvolupament compatible amb l'harmonia del medi

n
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Règim fiscdl i econòmic: difícii, però
no impossibie

natural. També, evidentment, carrega les tintes en la recuperació
de les senyes d'identitat del poble, a través de la normalització
lingüística i de la conservació del patrimoni històric, artístic i
també del cultural. Els nacionalistes enarbolen la preservació de
la diferència. Una identitat pròpia de les Illes en relació a la resta
de l'Estat i també d'Europa, que es tradueix a demanar una oficina
de representació pròpia a Brussel·les i un règim econòmic propi
per a les Balears en relació al conjunt de l'Estat.

El Parlament balear aprovà la proposta de règim especial elaborada pel
Govern amb els vots del PP, UM I PSM (UM i PSM presentaren al-
legacions que foren acceptades), mentre que el PSOE votà en contra. El
projecte anirà, per tant, a Madrid des d'on, si fos aprovat, passaria a
Brussel·les. Tot això fa que els poders econòmics de les Balears es
mobilitzin a favor i que pressionin davant els poders polítics.

ESQUERRA UNIDA :OPTIMISME DAVANT LES URNES

L'optimisme d'Esquerra Unida davant aquestes eleccions auto-
nòmiques és més que una positura. La coalició confia realment
entrar al Parlament i influir-hi, a pesar de la barrera del cinc per
cent establerta pel PP. A la Cambra legislativa volen posar tot el
seu èmfasi en dur endavant les propostes encaminades a acon-
seguir el que entenen per un desenvolupament econòmic
ecològicament sostenible, i la democratització del benestar.

Amb aquests objectius. Esquerra Unida proposa al seu progra-
ma el compromís de l'Administració pública a impulsar la indús-
tria i l'agricultura. Per al turisme demanen un nou Pla d'ordenació
de l'oferta. Per a les Illes, una administració meticulosa dels
recursos limitats, com són el territori, l'aigua i l'energia. Així com
el reciclatge dels residus.

Esquerra Unida demana al seu programa una política activa per
democratitzar la cultura i el benestar. Democratitzar-los en abast
i en continguts. La coalició considera imprescindible, així mateix,
una "regeneració democràtica" de l'Autonomia, que posi fre a la
corrupció, al transfuguisme i faci realment incompatible el negoci
privat i la funció pública. Els programes d'austeritat i de participa-
ció ciutadana es completen amb les propostes de major autogo-
vern per avançar cap a l'Estat federal.
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La proposta del règim fiscal i econòmic especial que presentà el
Govern va ser aprovada pel Parlament balear a la darrera sessió de
la legislatura, però no va ser possible el consens. Tant el PSM com UM
votaren a favor després que el PP acceptàs bona part de les seves
al·legacions, mentre que el PSOE s'oposà tot considerant que el
projecte era insolidari i que afavoria un nou desenvolupisme benefi-
ciant el turisme i el transport. Fora del Parlament, "Els Verds" i la UGT
també s'han manifestat en contra de la proposta governamental per
anti-ecològica i per motius sindicals, tot el contrari que el Cercle
d'Economia de Mallorca que, en la seva primera aparició pública,
reclamà una major autonomia econòmica i fiscal per a les Illes
Balears.

El projecte de règim especial haurà d'anar ara al Congrés de
Diputats i, en cas de ser aprovat, a Brussel·les. El trànsit per Madrid
serà, sens dubte, molt difícil tant per part del PSCE -que s'hi oposa-
com per al PP, atesa la fredor pública amb què el president estatal del
partit sembla haver rebut la proposta. I, això no obstant, encara és més
difícil que després l'accepti la Unió Europea, on és menester l'aprova-
ció per unanimitat dels quinze estats membres.

BRUSSEL·LES HO POSA DIFÍCIL

ELS VERDS CERQUEN EL VOT JOVE

Els Verds cerquen especialment el vot de la gent jove, a la qual
presenten un programa que qualifiquen de "net i il·lusionador".
Convençuts de la distància física i psicològica entre els joves i la
dinàmica parlamentària prometen "una nova manera d'entendre
i de fer política" i asseguren que aprofundiran a la democràcia tot
impulsant la convocatòria de "referèndums" vinculants sobre les
qüestions que afecten més directament els ciutadans.

Democràcia ciutadana i reorientació econòmica són els eixos
de la campanya de "Els Verds" a aquestes eleccions autonòmi-
ques. Per al primer, reclamen la participació de les dones, tant
com a protagonistes de la vida política -Els Verds són l'únic grup
que respecta escrupolosament la paritat de sexes a les seves
llistes electorals- com a objectes del seu programa d'actuació. La
creació d'una conselleria de la Dona és la novetat a l'oferta
política que presenten a aquesta convocatòria.

Els Verds propugnen també unà reorientació econòmica de les
Balears, que tengui com a objectius l'equilibri ecològic i la
diversificació de la producció. Volen que el sector turístic pagui
els costos de la restitució ecològica, i presenten alternatives
imaginatives i voluntarioses per al transport, l'energia i l'ordena-
ció del territori.

Un euro-funcionari, Alfredo Escribano, que és l'administrador gene-
ral de l'IVA i dels imposts indirectes de la Unió, va declarar a Palma que
"coordinar quinze veus discrepants és molt difícil, encara que l'expe-
riència ens diu que a la llarga hi sol haver un acord". Això, però,
requerirà un suport previ entre totes les forces socials i econòmiques
de les Illes, que ara per ara no existeix, així com la comprensió de la
resta de regions i de nacionalitats de l'Estat espanyol a través del
Parlament central. De moment el Govern balear compta amb el suport
entusiasta dels cercles empresarials de les Illes. La Cambra de
Comerç de Mallorca i d'Eivissa ha ofert Palma com a seu de la segona
conferència de cambres de comerç de les regions insulars de la Unió
Europea i la Federació Hotelera de Mallorca ha organitzat -es va
celebrar a principis d'abril- un seminari internacional sobre "sistemes
fiscals i econòmics especials a Europa", en el qual hi participaren
experts de la Unió Europea i de les illes de Sardenya, Malta, Açores
i Canàries, així com les zones insulars de Bèlgica i dels Països Baixos.

400 ILLES 113 MILIONS D'HABITANTS

FIEFOL'INSULARISME La Unió Europea compta amb prop de quatre-centes illes habitades,
amb un total de dotze mil quilòmetres quadrats i tretze milions
d'habitants, la qual cosa suposa un cinc per cent de tot el territori i un
quatre per cent de la població. I d'una o altra manera totes elles tenen
un sistema fiscal propi que serveix per corregir els desavantatges
econòmics provocats per l'aíllament. Només les Illes Balears no tenen
cap estatut diferenciat, segons s'insisteix reiteradament des del Go-
vern balear.

Finalment, la FIEF, la Federació d'Independents d'Eivissa i
Formentera que encapçala Cosme Vidal, presenta un programa
de marcat caràcter insularista que lluitarà per mantenir el seu
escó insular, sobretot després que el PP hagi aixecat l'altura de
la barrera per entrar al Parlament. Els conservadors confien
aconseguir la majoria absoluta que els permeti governar sense
dependre de ningú. El suport dels insularistes seria molt car ■
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Còrsega
Només té un tractament diferenciat en determinats imposts

especials, com és l'aplicat als carburants, però només fins a
1996, i també sobre tabacs.

En aquest sentit la conferència d'Alfredo Escribano va ser molt
il·lustrativa. L'euro-funcionari que s'encarrega de l'IVA va deixar
ben clar que "la particularitat de cada territori insular requereix un
tractament diferenciat i això és perfectament possible segons les
normes de la Unió Europea", encara que estatuts diferenciats
pròpiament dits fins ara només s'han aplicat a les illes
"ultraperifèriques" com són els territoris d'ultramar francesos,
Maderia, les Açores i les Illes Canàries, o les Illes Feroe i la Illa
de Man que estan fora dels tractats comunitaris. Altres illes, com
Sardenya, Còrsega, les illes gregues... etcètera gaudeixen de
sistemes fiscals diferenciats en alguns aspectes parcials.
Escribano en va descriure alguns casos:

Helgoland (Alemanya)
Situada a la desembocadura de l'Elba, a la mar del Nord. Està

exclosa dels territoris duaners i de l'IVA. Els imposts especials
sobre tabacs, alcohols i olis minerals estan sotmesos a gravàmens
fixats per les autoritas locals i són inferiors als alemanys.

Illes Aland (Finlàndia)
Situades al mar Bàltic. Fonamenten la seva especificitat a l'Acta

d'adhesió d'Àustria, Finlàndia i Suècia. Són fora del territori
d'aplicació de l'IVA I dels Imposts especials, encara que no del
territori duaner, si bé, fins avui, apliquen un IVA Idèntic al conti-
nental.

Els DOM
Els Dom (departaments francesos d'ultramar) són La Martinica,

la Guadalupe I la Guayana (excepció continental) situades al
Carib i la Reunió a l'oceà Índic. Totes ells es troben dins del
territori duaner de la Comunitat, encara que no sotmeses a les
condicions econòmiques generals. Tenen un IVA reduït, amb
l'excepció de la Guadalupe que no en té. Gaudeixen d'arbitris
aplicats a la importació diferents per a cada illa encara que
sotmesos a l'aprovació de la Comissió Europea.

Illa de Man
Situat a la mard'lrlànda, territori depenent de la corona britànica

encara que no forma part del Regne Unit, però sí de la Unió
Europea. És dins del territori duaner, però no de l'apíicacló de
l'IVA. Els Imposts especials són els mateixos que els del Regne
Unit I apliquen un IVA ad hoc. La seva major particularitat és els
baixos Imposts directes que configuren l'Illa com a zona off-
shore.

Illes Açores i Maderia
Fonamenten la seva particularitat a l'Acta d'adhesió d'Espanya

i Portugal a la Unió Europea. Formen part del territori duaner de
la Unió, però tenen un IVA més reduït que al Continent I que arriba
a zero en els transports aeris I marítims. Igualment poden aplicar

Impostos espe-
clals més baixos

que la resta de
Portugal per al
tabac i per a les
begudes aleo-
hòllques de pro-
ducció pròpia.

Illes Anglo-normandes o illes del Canal
Situades al golf de Saint Mató, depenen de la corona britànica,

però formalment no formen part del Regne Unit. Fonamenten la
seva situació a l'Acta d'adhesió del Regne Unit. Formen part
d'una manera limitada de la Unió Europea i del seu territori
duaner. Estan excloses de l'IVA i dels imposts especials, que són
fixats per les autoritats locals. Són una zona off-shore, amb un
marc fiscal directe molt reduït I en alguns casos pràcticament nul.

Illes Feroe i Groenlàndia
Tenen un estatus sul generis tant respecte de Dinamarca com

de la Unió Europea, de manera que de fet són fora de la Unió. Si
més no, són fora dei territori duaner i del fiscal.

Illes Canàries
La seva pecu-

liaritat es fona-
menta en la ma-

teixa acta que
les Açores I Ma-
deira. Formen
part del territori
duaner però
amb un sistema

tarifari més baix que no es normalitzarà fins el 31 de desembre de
l'any 2000. Igualment fins a aquesta data aplicaran un arbitri a la
producció I a les importacions que és una seqüela dels antics
arbitris insulars que, per ser proteccionistes, són Incompatibles
amb el Tractat. Estan fora del camp d'apíicacló de l'IVA encara
que hl ha un Impost semblant, més reduït, denominat IGIC
(Impost General Indirecte Canari). Els Imposts especials comu-
nitaris tampoc no tenen vigor, sl bé hl ha Imposts semblants de
quantia Inferior per a les begudes alcohòliques. En aquests
moments la Comissió Europea té en estudi una llei que atorga a
la ZEC (Zona Especial Canària) el caràcter off-shore.

A més d'aquests casos, la pràctica totalitat de les altres illes de
la Unió Europea gaudeixen de tractaments fiscals específics, així
com altres territoris que no són illes com Ceuta i Melilla (Espa-
nya), Busingen, Jungholz i Mittelburg (Alemanya) Gibraltar (Reg-
ne Unit), Monte Ajhos (Grècia), Livigno, Vall d'Aosta, Udire i
Trieste (Itàlia), tots ells per raons històriques o geogràfiques.
Igualment Alfredo Escribano va fer esment d'altres territoris
situats dins de les grans fronteres de la Unió però que no en
formen, que són estats sobirans però lligats a estats d'Europa per
tractats internacionals, i que lògicament tenen règims fiscals
propis: és el cas d'Andorra, de San Marino, de Monaco, del
Vaticà, de Malta i de Xipre.

Al seminari organitzat per la Federació Hotelera de Mallorca hi
va haver postures ben diferents entre els representants d'altres
illes 0 de l'administració comunitària. Es va posar de manifest,
com no podia ser d'altra manera, que la política fiscal i econòmica
és un mitjà per assolir un objectiu concret, però que no pot ser una
finalitat per si mateixa. En qualsevol cas, però, serví per demos-
trar que la patronal d'un dels subsectors capdavanters de l'eco-
nomia mallorquina s'interessa per una qüestió que, segons la
conselleria d'Economia, ha de servir per oferir un producte turístic
de major qualitat i per diversificar l'economia ■

Jaume Matas,
conseller
d'Economia.

Illes de TEgeo (Grècia)
Són els departaments de Lesbos, Chios, Samos, Dodecanesco,

Cyclades, Thasos, Esperades, Samotracla I Esquiros. Forman
part del territori duaner. Poden aplicar IVAS un 30 per cent
Inferiors a la Grècia continental. També gaudeixen de reduccions
en els Imposts especials al consum.

IV



El futur de Balears
és a les teves mans.

I

.

L'aire, l'aigua, la terra, el sol, els arbres.
constitueixen la major font de riquesa de les nostres illes.
I no són indestructibles.

Quin sentit pot tenir lluitar contra ells?
Posa't a favor de la natura, de la netedat,
del respecte per la vida. Del futur de Balears.
Un futur que ara és a les teves mans.

IBATUR
INSTITUTO BALEAR
DE PROMOCION DELTURISMO

CONSELLERIA DE TURISME
GOVERN BALEAR
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El futur és telemàtic Aquesta estratègia té el Parc d'Innovació Telemática, el Parc
BIT, com a punt més emblemàtic, però a més a més compta ja
amb altres iniciatives ja en marxa o de pròxima execució, com és
l'empresa pública BITEL (participada amb la Telefònica) o els
projectes relacionats amb el centre telemàtic del Raiguer. Els
programes presentats a la Unió Europea abasten un ample
ventall de possibilitats que van des de l'aplicació en el turisme fins
a la sanitat, passant per l'esport.

Les Balears s'han convertit dins de la Unió Europea en una de les
principals regions promotores d'iniciatives d'innovació telemática, se-
gons es desprèn de la participació del Govern balear a quinze dels dos-
cents programes presentats a la convocatòria d'enguany del IV Progra-
ma marc comunitari. Es destaca el lideratge de MINTOUR, un banc de
dades turístiques, d'abast europeu. EL PARC BIT, ENDAVANT

ONA
Recentment el conseller d'Economia, Jaume Matas, va ser a

Brussel·les on s'entrevistà amb el comissari europeu Marcelino
Oreja per fer-li conèixer els plans del Govern balear relacionats
amb l'ús de les noves tecnologies de la informació. De tornada i
a una conferència de premsa va informar que hi havia un "pool"
empresarial interessat en l'execució del projecte del parc, les
obres del qual podrien començar el 1996. També avisà que ja
havia sorgit un competidor, l'illa de Creta, que ha presentat un
projecte de parc tecnològic de similars característiques del balear,
és a dir, que fonamenta la seva existència en el tele-treball i
l'oferta de serveis complementaris ■

La Comunitat Autònoma de les Illes Balears és enguany la regió
europea que ha presentat o participa en més projectes d'innova-
ció telemática al IV Programa marc de la Unió Europea. En
concret el Govern balear, individualment o amb empreses esta-
blertes a les Illes, lidera quatre projectes i participa a altres onze,
és a dir, un total, de quinze sobre els dos-cents que s'han
presentat a tota Europa. Segons el gabinet de premsa de la
conselleria d'Economia aquesta "és una iniciativa que forma part
de l'estratègia BIT del Govern, que consisteix a difondre l'aplica-
ció intensiva de les noves telecomunicacions a les Illes".

15 PROJECTES PER A UNA EUROPA TELECOMUNICADA

1-MINTOUR
Creació d'una xarxa de dades multimèdia
d'informació turística, interconnectades mitjançant
RDSI, participada pel Govern balear, Govern
espanyol. Govern de Portugal, Govern de França,
Govern d'Itàlia i Govern de Grècia. La seva dotació
és de prop dels 1.600 milions de pessetes (9
milions d'Ecus). Per les Illes Balears hi participen
el Govern balear, que és el contractista principal,
UIB, grup SOL i Viajes Halcón.

6-MIRAMAR
Sistema d'informació geogràfica sobre cartografia
digital per a l'estudi del territori. Hi participa el
Govern balear, Bitel i UIB (300 milions de
pessetes)

7-MEMCARE
Intercanvi d'informació multimèdia en

emergències. Hi participen ei Govern balear (IBIT)
amb Ibermàtica.

2-PALMA
Xarxa de telemanteniment, telemonitorització i
posicionament d'aeronaus, mitjançant sistemes
avançats de telecomunicació. Hi participen Air Eu-
ropa, Bitel i UIB (5 milions d'Ecus o 850 milions
de pessetes)

8-HECTOR
Creació d'un sistema de gestió d'emergències que
intercomuniquin imatges entre UVI's, centres
d'emergències i hospitals. Govern balear (IBIT)
amb Sadiel

9- RELATE
Teleeducació i telemática per a la xarxa de
telecomunicacions de la comarca, dins de l'objectiu
2. Govern balear amb Edi Awareness Center
Wales (300 milions de pessetes)

10- IE737
Sistemes multimèdia per a disseny industrial.
Universitat de les Illes Balears

3- COCO
Projecte de missatgeria electrònica per a gestió i
administració d'hospitals i de centres sanitaris. Hi
participen el Govern balear amb el Consorci
Hospitalari de Catalunya.

4- EUROTELEMED
Sistema de teleradiologia entre regions llunyanes.
Hi participa ei Govern balear i gestiona Norut IT
de Noruega.

5- HEADIS
Sistema de comunicació EDI d'intercanvi
electrònic de documents, entre els serveis mèdics
dels centres sanitaris de les Balears. Hi partici-
pen el Govern balear, BITEL, GESMA, hospitals
públics i privats (aproximadament 1.000 milions
de pessetes).

11-PAC
Desenvolupament d'eines d'ajuda per a la creació
de noves aplicacions telemàtiques i multimèdia
adreçades a l'entrada de les empreses dins el món
de les noves tecnologies. UIB amb el Govern ba¬
lear

12-ENCATA
Aplicacions telemàtiques per àrees rurals. Govern
balear amb Albanet UK (800 milions de pessetes)

VI
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13- THE DECISION THEATER
Desenvolupament d'un nou concepte de sistema
d'informació geográfica adreçat a les emergències
davant focs forestals i inundacions. Govern ba-
lear, UIB i Geodan (Holanda) (400 milions de
pessetes)

15- SMART
Creació d'àrees de tele-treball dins les zones

turístiques, integrades dins una xarxa europea.
Govern balear amb empreses de les Balears i
Octacon (Regne Unit)

14- SAM
Projecte ACTS d'informació i de màrquetin turístics.
Govern balear amb l'Institut Cerdà, amb
participació minoritària (4.000 milions de pessetes)

Fermin Calvo: "Cal avançarse
als competidors"

-Aparentment, les Balears es mostren molt actives pel que fa a la
innovació telemática, la qual cosa per a un observador mitjà no
deixa de ser estrany. Realment existeix aquest esperit innovador?

-Aquests quinze projectes en són una bona prova, encara que no
podem dir que la informatització tengui un nivell superior a altres
llocs. Això no obstant les iniciatives surten. Endemés hi ha la
Universitat que fa una bona feina. I empreses com Bitel, participa-
da entre el Govern i Telefònica. En aquest sentit el nostre paper,
el de l'Institut Balear d'Innovació Telemática, és d'impulsar els
projectes i d'informar sobre un món que és en continua evolució.
Si volem ser competitius, ja sigui en turisme o en prestacions
sanitàries, no podem quedar endarrerits.
-A part dels projectes turístics vostè mateix destaca els dirigits a
la sanitat...

-Sí, sí... l'Headis, per exemple, que situarà els centres sanitaris de
les Balears a íavantguarda de la informació, o l'Eurotelemed... La
telemática obre la medicina a la possibilitat de tractar els malalts
a distància. Això pot fer que malalts de Menorca que abans havien
de traslladar-se a Mallorca per rebre determinats tractaments ho
puguin fer sense sortir de la seva illa. Aquest és un món que
avança a gran velocitat i que no podem perdre de vista.

S.V.

Fermin Calvo és el secretari general de l'IBIT (l'Institut Balear
d'Innovació Telemática) depenent de la conselleria d'Economia.
La seva responsabilitat és fer front al repte d'innovar en els
sectors econòmics de les illes perquè pugin adaptar-se a les
demandes del futur, un futur que és a la cantonada del segle i que
ens durà un món radicalment diferent a causa de les anomena-

des autopistes de la informació. El que fa l'IBIT és, justament,
adaptar les velles infraestructures d'informació i comunicació de
les Illes per tal de convertir-les en moderns accessos a les xarxes
internacionals de telecomunicació. L'exemple són els quinze
projectes telemàtiques en els quals participa el Govern.
■En relació als projectes que va facilitaria conselleria MINTOUR
ocupava el primer lloc, per què?
-No és cap casualitat, MINTOUR és un projecte liderat des de les
Illes Balears i que respon a una exigènca del sector turístic. Es
tracta en definitiva d'avançar-nos a la competència, de prendre la
iniciativa, perquè ningú no dubta que un banc de dades turísti-
ques integrat a les autopistes de la informació és ja una neces-
sitat. Un dia o l'altre s'havia de crear una xarxa semblant i, per tant,
és millor que la facem nosaltres en lloc que la facin els altres.
D'aquesta manera les Balears i la seva oferta turística figuraran
en primer lloc d'aquesta xarxa, la qual cosa constitueix un
indiscutible avantatge i, endemés, haurem adaptat el model
d'informació a allò que més ens interessa a les Balears.
INFORMACIÓ PER INTERNET

-Quina serà la utilitat pràctica d'aquest projecte. Qui seran els
usuaris?

-MINTOUR s'integrarà inicialment a Internet, la qual cosa signi-
fica introduir-se als ordinadors de més de trenta milions de
persones que ja hi són connectades mitjançant els serveis
telefònics de tot el món. És la xarxa telemática més important i la
que té una major projecció de futur. Però també hi podran accedir
les agències de viatge que, d'aquesta manera, podran oferir als
clients una documentació instantània, incloses fotografies i víde-
os, de totes les destinacions turístiques, incloent, evidentment,
en primer lloc, les Balears. No oblidem que a més del Govern
autònom, també hi participen els governs centrals d'Espanya,
Portugal, França, Itàlia i Grècia, és a dir, de la pràctica totalitat
dels nostres competidors a l'àrea mediterrània. Es una idea que
ha tengut un gran suport internacional, que alhora és un reconei-
xement públic al lideratge de les nostres illes en el turisme
vacacional.

Fermin Calvo
ESTRATÈGIA BIT

-En tot això quin paper juga el parc BIT?
-Tot forma part d'una mateixa estratègia. El parc BIT és la conse-
qüència lògica d'unes illes especialitzades en serveis que volen
mantenir-se ben comunicades, la qual cosa vol dir ser a l'avant-
guarda de les telecomunicacions. Ja no en el futur sinó en el
present que vivim: si no som innovadors no serem competitius ■
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Resorgeix el sector de la construcció.La patronal creu que 1995
tornarà a fer història

2

Els economistes de la CAEB ja han avançat les previsions de l'economia per
a 1995, que mantendrá la tònica de creixement iniciada l'any passat. El
turisme i la construcció seran de bell nou els motors que, malgrat tot,
aconseguiran arrossegar la indústria i l'agricultura. Els gràfics són prou
il·lustratius de la situació actual.

Per a 1995 la CAEB preveu un creixement del PIB per damunt del 5 per cent.
El sector turístic incrementarà el nombre de visitants de l'ordre del tres per cent
respecte a l'excel·lent temporada de l'any passat, la qual cosa representa, si
tenim en compte la devaluació de la pesseta respecte al marc, un increment
dels ingressos turístics de l'ordre d'un sis o un vuit per cent. Això fa que el
creixement global del sector se situï, previsiblement, en un 5' 5 per cent. Es dispara el sector turístic...3

LA CONSTRUCCIÓ CAP AMUNT

Per la seva banda la construcció ha aconseguit superar la crisi. La moder-
nització hotelera i les segones residències, un mercat afavorit per la debilitat
de la pesseta, suposen un impuls decisiu juntament amb la reactivació de la
venda d'habitatges. Les previsions del sector són també positives, un 3' 5 per
cent, segons els economistes de la confederació d'associacions empresarials.

L'AGRICULTURA A REMOLC

No passa el mateix als sectors primari i secundari. L'agricultura es pot veure
afavorida per l'encariment de les importacions i pel major valor de l'ECU,
moneda amb la qual es paguen les subvencions de la Unió Europea. Si les
condicions climàtiques no són adverses és possible, això no obstant, que el
seu PIB particular pugui créixer un 1'5 per cent.

i augmenta el nivell d'ocupació...4

LA INDÚSTRIA NO TREU EL CAP

Finalment, la CAEB no preveu cap sortida immediata de la crisi per al sector
industrial. El valor de la pesseta afavoreix les exportacions, però s'encareixen
les matèries primeres que s'importen. És possible que la reactivació del
turisme i de la construcció animin el consum interior i, en qualsevol cas, el
sector experimenti un creixement una mica per davall de l'u per cent.

ínfíícfífínrrr óe cnnjfjnírjr^ armóme?. (CAfïfH)
Es recupera el consum...1

5 encara que empitjora la inflació...' ~ll992 ■|1993 1994
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L'oli d'oliva lleva el colesterol i
protegeix la serra de Tramuntana

importacions augmentaven i, de manera
molt especial, a causa de la legislació que
impedeix sobrepassar un determinat nivell
d'acidesa, molts de pagesos deixaren de
recollir l'oliva. Els beneficis no compensa-

Lbs noves instal.lacions de la Cooperativa de Sant Bartomeu de Sóller, ven i, per tant, els camps no s'explotaven.
on es refina i es comercialitza l'oli de més d'un centenar de socis, és una Havia arribat l'hora d'oblidar l'antic espien-
nova i clara demostració del caràcter estratègic del sector agrari per a un d°''·
desenvolupament harmònic. La millora dels rendiments obtinguts gràcies rendiments eren d'una mitjana de 21 o
a la modernització de les tafones permet la conservació d'un dels hectària i la seva acidesa supe-
paisatges més representatius de Mallorca. legislació impedeix

envasar olis de més de dos graus, així que
l'únic aprofitament de l'oli mallorquí que es

podia fer era la venda a majoristes que transformaven l'oli verjo
en refinat, la qual cosa suposava la pèrdua dels aromes i de
sabors que sempre havien caracteritzat l'oli de Sóller, 0 la venda
clandestina a consumidors que sabien valorar aquest producte.

Però això no era suficient per garantir les explotacions. L'aban-
donament del conreu anava augmentant i els pinars envaïen cada
vegada més els marges, que s'esbucaven i, per tant, capgiraven

Roberto Jara i Bartomeu Rubert són dos experts en el camp de
l'alimentació que formen part de l'Associació per ai Foment dels
Aliments de les Illes Balears. Fa poc, amb motiu d'una visita del
conseller d'Agricultura a la tafona cooperativa de Sóller, presen-
taren un estudi sobre "l'oli verge d'oliva de la serra de Tramunta-
na", en el qual destacaven les característiques culinàries de l'oli
i, sobretot, les excel·lències per a la salut derivades de la seva
acció benèfica sobre els nivells de colesterol en el cos humà.
Però l'oli no només preveu l'arteriosclerosi 0 té un tast organolèp-
tic fora de tot dubte, sinó que també contribueix a l'explotació dels
olivars, és a dir, a la conservació del paisatge de la serra de
Tramuntana. Els autors de l'estudi ho expliquen d'una manera
ben entenidora:

"Fa mil·lenis -escriuen- que es cultiva l'olivar i que el daurat suc
oliós de les olives serveix d'aliment als països riberencs de la
Mediterrània. L'olivera s'integra plenament a l'ecosistema fins el
punt que si l'olivera forma part del paisatge, l'oli ha contribuït a
conformar alguna de les pecularitats i dels hàbits alimentaris de
la gent"

MÉS DE DEU MIL HECTÀREES D'OLIVERES

A Mallorca hi ha més de deu mil hectàrees d'olivar, la major part
de les quals són a municipis de Tramuntana, però el seu rendi-
ment econòmic era fins fa poc molt baix. Antigament el conreu era
molt important com a conseqüència de la demanda del propi
mercat interior, la qual cosa va fer que les quarterades es
multiplicassin, però a mesura que l'autarquia s'acabava i que les

El conseller

d'Agricultura,
Pere Morey,
visità la

Cooperativa de
Sant Bartomeu.

progressivament el paisatge històric de la vall. La decadència era
gairebé absoluta 0, millor dit, ho és encara, a pesar que l'esforç
que ha fet la conselleria d'Agricultura ha permès que l'activitat
retorni a moltes de les possessions de muntanya. A poc a poc, des
de 1990 ençà es tornen a esporgar les oliveres i a recollir el seu
fruit. Això fa que l'entorn recuperi la vitalitat d'anys enrera.

EXTENSIÓ DELS OLIVARS
DE MALLORCA

Municipi Superfície (Ha.)
Alaró 1.236

Bunyola
Calvià...

1.375

650 LA TAFONA COOPERATIVA EN EL CENTRE DE LA VALL
Deià 490

Escorca
Fornalutx

Pollença
Selva
Sóller
Valldemossa
Altres
Total

Una de les principals accions s'ha desenvolupat entorn de la
Cooperativa de Sant Bartomeu de Sóller, arran de la inclusió de
la serra de Tramuntana en el territori 5 B de la Unió Europea. Es
va fer una forta millora de la tafona tot modernitzant de dalt a baix
totes les instal·lacions, cosa que ha repercutit en un descens de
l'acidesa de l'oli i en una millora de la seva qualitat. Això ha fet
possible la comercialització. L'any passat se'n veneren més de
quaranta mil litres, una quantitat molt inferior a la demanda que el
producte ha originat des que es rellançà al mercat. Dissortada-
ment la producció és inferior a causa de les condicions climatolò-

780

537

719

457

1.412

1.052

1.522

10.230
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ELS PREUS S'HAN MULTIPLICAT PER TRES

Els preus actuals de venda d'olis de Sóller s'han situat entre les
500 i les 600 pessetes per litre que, comparats amb els de 200
0 com a molt 300 de 1990 constitueixen el millor argument
possible per animar els propietaris d'oliverars a invertir de bell
nou. i, endemés, aquests preus no només beneficien els socis de
la Cooperativa, sinó que també han animat a la modernització
d'altres tafones particulars i han creat, novament, una demanda
cap a l'oli verjo que pràcticament havia desaparegut.

D'aquesta manera el conreu de les oliveres esdevé un testimoni
sobre la simbiosi existent entre l'agricultura i el medi natural, un
medi que és un dels principals incentius turístics de Mallorca. És,
en definitiva, un cercle que si es trenca repercuteix negativament
sobre el conjunt. En el cas de Sóller la recuperació de la
producció d'oli s'ha iniciat gràcies a les subvencions europees
que, en altres subsector -com el lleter- actuen a la contra, és a dir,
subvencionant la desaparició d'una activitat que és socialment
necessària per mantenir un cert equilibri intersectorial. El paisat-
ge agrari de Mallorca no només es pot conservar mitjançant la
reconversió cap als serveis, sinó també -o sobretot, com és el cas
de Sóller- mitjançant la modernització de les infraestructures que
rendibilitzen les explotacions.Els olivars formen part del paisatge històric de la Serra.

FUNDESBA
El centre de formació Acorn, endavant

El centre de formació Acorn de Santa Ponça -FUNDESBA
en gestiona els cursos- s'ha presentat públicament amb un
curs d'animadors turístics que s'ha impartit amb el suport

hi puguin formar els seus profesionals, com és el cas del
majorista de vaitges Neckerman amb els guies turístics que
han de treballar a Mallorca.

El centre, creat per iniciativa de la societat internacional
Acorn, s'ubica als baixos d'un dels hotels de la cadena a Santa
Ponça. Disposa de quatre aules, així com d'altres quatre
tallers, entre els quals un de cuina i menjador i instal·lacions
esportives. La direcció de formació d'Acorn i Fundesba ja
preparen el programa del curs que ve: cursos de l'INEM, de
FORCEM i un curs per a formadors per compte del pla
Futures.

Aula del centre

Acorn. econòmic del pla Futures del ministeri de Comerç i Turisme
i d'ASHOME, l'Associació Hotelera de Menorca, atès que la
meitat de la cinquantena d'alumnes procedia d'aquesta illa. A
més a més, al centre Acorn -que és un centre col·laborador de
l'INEM- ja ha fet cursos d'idiomes, de cuina i d'ajudant de
cuina, i ha cedit les seves aules perquè altres empreses també Classe pràctica del curs d'animadors.
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